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PŘIPRAVTE SE NA ROK 2019
Jaké změny vás čekají? Jaké úkoly si vytyčil Svaz průmyslu?

  
RECYKLAČNÍ BYZNYS V ČR

Pomůže mu růst poplatků za skládkování

ČESKÝ KAPITÁL V PRŮMYSLU POSILUJE
Rozhovor s prezidentem Svazu průmyslu a dopravy J. Hanákem
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VÁŽENÍ ČTENÁŘI SPEKTRA

Pomalu uzavíráme letošní i pro Svaz průmyslu a dopravy velmi významný osmič-
kový rok. Je proto čas se ohlédnout, ale i podívat do blízké i vzdálenější budouc-

nosti. Díky skvělému týmu mých kolegů, podpoře představenstva v čele s preziden-
tem a výborné spolupráci s mnoha členy v regionech jsme úspěšně završili oslavu 
100 let organizace českých průmyslníků. Věřím, že jsme zanechali viditelnou stopu 
nejen na Pražském hradě, ale také na setkáních se členy v Plzni, Přerově, Ostravě 
a Děčíně. Z nich jsme si odnesli mnoho podnětů a inspiraci jak dál zlepšovat 
naši činnost, jaké problémy řeší členské firmy v regionech a co od nás nejví-
ce potřebují. 

Chceme i v roce 2019 pokračovat v intenzívnější komunikaci se čle-
ny, informovat veřejnost o úspěšných firmách a projektech a mimo jiné 
vyvracet mediální klišé, že je Česko pouze montovna. Naším cílem je 
pomáhat členským firmám postupně měnit strategii ze subdodavatelů 
a často skrytých článků dodavatelských řetězců směrem k vyšší pro-
duktivitě, finálním výrobkům a také vyšším maržím. 

Zatím se snažíme řešit kritický nedostatek pracovníků. Pomáháme 
je hledat v jiných zemích. Jen v letošním roce jsme vyřídili firmám 
více než čtyři tisíce žádostí o zaměstnaneckou kartu pro zahraniční 
zaměstnance v rámci Režimu Ukrajina. Pro budoucnost ale vidíme 
jako klíčové priority zejména reformu vzdělávacího systému, vý-
zkum, vývoj a inovace, digitalizaci a využívání nových technolo-
gií a také výrazně méně byrokracie. To jsou hlavní předpoklady, 
aby se Česká republika posunula mezi TOP 20 světových 
ekonomik. 

Nejen za tyto priority budeme bojovat jak na domácí scéně, 
tak i v Evropě. Prosazení nebo naopak odvrácení desítek 
legislativních návrhů přináší úspory pro naše členy v řádech 
miliard korun, ale také obrovskou zátěž pro svazový odborný 
aparát. Zaznamenáváme vítězství i prohry, ale velmi nás motivu-
je rostoucí zájem o členství a aktivní zapojení firem do našich aktivit 
a expertních týmů. 

Rok 2019 bude ve znamení voleb do představenstva. Věřím, že se 
nám podaří sestavit vrcholový tým úspěšných manažerů a osobností, 
který nám bude oporou a bude udávat směr budoucího působení 
Svazu. Přeji všem našim členům klidné sváteční dny, hodně pozi-
tivní energie a úspěšný start do nového roku.

DAGMAR KUCHTOVÁ
Generální ředitelka 

Svaz průmyslu a dopravy ČR
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ZRUŠENÍ KARENČNÍ 
DOBY OD 1. 7. 2019
Od 1. července 2019 by měly začít 
firmy opět proplácet zaměstnan-
cům náhradu mzdy za první tři dny 
nemoci. Zrušení karenční doby 
schválila poslanecká sněmovna. 
Ještě se čeká na vyjádření Senátu, 
který může zákon poslancům vrátit. 
Nicméně vzhledem k tomu, že pro 
zrušení hlasovala výrazná většina 
poslanců, bude Sněmovna s velkou 
pravděpodobností schopná senátní 
návrh přehlasovat.

Pokud zrušení karenční doby 
začne platit ve verzi schválené 
Sněmovnou, budou firmy proplácet 
náhrady mzdy v nemoci od prvního 
do čtrnáctého dne nemoci. Za to se 
firmám sníží sazba pro nemocenské 
pojištění, které platí za zaměstnan-
ce, o 0,2 procentního bodu. 

„Snížení odvodů o 0,2 % není 
pro zaměstnavatele žádná kompen-
zace. Firmám nemůže pokrýt zvýše-
né náklady, které budou mít s pro-
plácením prvních tří dnů pracovní 
neschopnosti. Podle statistik MPSV 
se zvýší nemocnost o 2 až 3 % 
ročně. Celkové náklady se jim tedy 
zvýší odhadem o 8 miliard korun. 
Díky snížení pojistného firmy ušetří 
přibližně 3 miliardy korun,“ říká 
Jaroslav Hanák, prezident Svazu 
průmyslu.

RŮST MINIMÁLNÍ 
MZDY ZVEDNE 
I ZARUČENÉ MZDY
Minimální mzda vzroste od ledna 
2019 o 1150 korun na 13 350 korun. 
Svaz průmyslu se snažil prosadit, aby 
se minimální mzda zvýšila o 800 ko-
run. Růst minimální mzdy bude vel-
kou zátěží pro některé firmy, protože 
nerespektuje, že od minimální mzdy 
se odvíjí také výše zaručených mezd 
a že se výše mezd liší mezi jednotlivý-
mi kraji, odvětvími, firmami.

Nejnižší úrovně zaručené mzdy se 
zvednou o 1150 až 2300 korun mě-
síčně. Jde o výdělková minima platná 
pro zaměstnance, jejichž mzdy nejsou 
sjednány v kolektivních smlouvách 
a pro zaměstnance ve veřejných služ-
bách a ve státní službě. Jsou stanove-
ny v osmi úrovních podle složitosti, 
odpovědnosti a namáhavosti práce. 
První úroveň je rovna minimální 
mzdě, nejvyšší jejímu dvojnásobku.

ENERGETICI 
NEBUDOU PLATIT 
ZA DOMNĚLÉ IMISNÍ 
ŠKODY NA LESÍCH
Od ledna 2019 nebudou muset 
provozovatelé spalovacích zařízení 
platit majitelům lesů nespravedlivé 
kompenzace za domnělé imisní ško-
dy na porostech. U velkých spalova-
cích zařízení tyto platby dosahovaly 
až několika desítek milionů korun 
za rok. 

Ministerstvo zemědělství upra-
vilo vyhlášku o způsobu výpočtu 
výše újmy nebo škody způsobené na 
lesích, takže se v podstatě stala pro 
provozovatele spalovacích zdrojů 
irelevantní. Kompenzace za škody 
na lesích vycházely z reality 80. let 
minulého století, kdy zejména lesy 
v severních Čechách ničily kyselé 
deště způsobené emisemi uhelných 
elektráren. Po odsíření spalovacích 
zdrojů ale dnes není přímá vazba 
mezi průmyslovými emisemi a zdra-
votním stavem lesů prokazatelná.

ZRYCHLÍ SE 
STAVBA KLÍČOVÉ 
INFRASTRUKTURY
Novela zákona o urychlení výstavby 
infrastruktury zavedla nový institut 
takzvaného mezitímního rozhodnu-
tí. Pokud budou splněny podmínky 
pro vyvlastnění pozemků, bude 
možné zahájit stavbu ještě před 
určením definitivní výše náhrady za 
vyvlastnění. 

Mezitímní rozhodnutí bude 
možné uplatnit u vyjmenovaných 
staveb. Jde o vybrané dálnice, silni-
ce I. třídy, železnice, metro i nové 
oplocení pražského Letiště Václava 
Havla. Na seznamu je také pražský 
okruh, stavby v rámci pražského, 
brněnského a ostravského želez-
ničního uzlu nebo plavební stupně 
Děčín a Přelouč. Novela umožňuje 
oprávněným investorům provádět 
měření a průzkumné práce na cizím 
pozemku, a to ještě před zahájením 
řízení o povolení nebo umístění 
stavby. Zákon obsahuje také takzva-
nou fikci souhlasu. Týkat se bude 
staveb, na něž se zákon o urychlení 
výstavby vztahuje. Pokud úřad ne-
vydá závazné stanovisko do 60 dnů, 
bude se předpokládat, že nemá 
námitek.

INVESTIČNÍ POBÍDKY 
SE ZAMĚŘÍ NA VYŠŠÍ 
PŘIDANOU HODNOTU
V průběhu roku 2019 by měla nabýt 
účinnosti novela zákona o investič-
ních pobídkách spolu s prováděcím 
nařízením. Oba předpisy přinášejí 
zásadní změny pro žadatele a za-
měří se na vyšší přidanou hodnotu 
a výzkum a vývoj. Investoři nebu-
dou moci žádat o dotace na nová 
pracovní místa ve výrobě kromě 
postižených regionů. 

Žadatelé o pobídky budou muset 
nově vyplácet zaměstnancům ale-
spoň průměrnou mzdu v regionu. 
Firmy ve výrobě k tomu budou mu-
set zaměstnávat výzkumné pracov-
níky, nebo vysokoškolsky vzdělané 
pracovníky. Uvažuje se také o třetí 
možnosti, že by firmy investovaly 
do strojního zařízení pro výzkum 
a vývoj. 

Všechny pobídky bude po spl-
nění kritérií ještě schvalovat vláda. 
Zároveň ale investoři ve výrobě 
nebudou muset vytvářet nová 
pracovní místa, což umožní další 
digitalizaci a robotizaci. Investoři 
budou moci zaměstnávat pracov-
níky na zkrácené úvazky a malým 
a středním podnikům se významně 
ulehčí splnění podmínek. Inves-
torům do technologických center 
navíc vzroste dotační podpora. (red)

ZMĚNY PRO 
PODNIKATELE  
PLATNÉ OD ROKU 2019
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V ROCE 2019 ZAČNOU PLATIT 
NOVÁ PR AVIDLA, KTER Á OVLIVNÍ 
PODNIK ÁNÍ V ČESKU. NEJVÍCE FIREM 
SE DOTKNE ZRUŠENÍ K ARENČNÍ 
DOBY PRO V ÝPLATU NÁHR AD MZDY 
V PRVNÍCH TŘECH DNECH NEMOCI.

NE JNIŽ ŠÍ  ÚROV NĚ Z A RUČENÉ 
MZDY V LE T ECH 2018 A 2019

Skupina 
prací

Nejnižší úroveň zaručené mzdy
rok 2018 rok 2019

Kč za 
hodinu

Kč za 
měsíc

Kč za 
hodinu

Kč za 
měsíc

1. 73,20 12 200 79,80 13 350
2. 80,80 13 500 88,10 14 740
3. 89,20 14 900 97,30 16 280
4. 98,50 16 400 107,40 17 970
5. 108,80 18 100 118,60 19 850
6. 120,10 20 000 130,90 21 900
7. 132,60 22 100 144,50 24 180
8. 146,40 24 400 159,60 26 700



6

ZÁKONÍK PRÁCE
Ministerstvo práce a sociálních věcí 
pustilo novelu zákoníku práce do 
připomínkového řízení už v sr-
pnu. Její projednávání ale nakonec 
bude nejspíš delší, než se původně 
čekalo. Svaz průmyslu se drží své 
zásady z nově schváleného progra-
mového prohlášení, že ke změnám 
zákoníku práce lze přistoupit pouze 
tehdy, pokud se na obsahu shodnou 
sociální partneři. Ministerstvo práce 
by chtělo mít jasno do konce února, 
jaké návrhy zástupci podnikatelů 
a odborů podpoří.

Jednání komplikuje také politic-
ká situace ve Sněmovně. „Obává-
me se, že novela by mohla sloužit 
jako nosič, na který se nabalí další 
poslanecké návrhy. Jako třeba ten na 
prodloužení dovolené na pět týdnů,“ 
říká Jan Rafaj, první viceprezident 
SP ČR. V principu by proto bylo 
lepší, kdyby nakonec novela do 
parlamentu nedorazila. Navrhované 

změny nejsou významné, takže je-
jich nepřijetí firmám život nezkom-
plikuje.  

Součástí novely je také návrh na 
zavedení předvídatelného mechanis-
mu pro zvyšování minimální mzdy, 
který by současně zabránil i jejímu 
skokovému navyšování. Svaz trvá na 
tom, aby výše minimální mzdy pro 
rok následující byla dána násobkem 
průměrné mzdy roku minulého 
a koeficientu 0,44.

EMISNÍ POVOLENKY
V roce 2019 bude muset Česko 
zapracovat do svých zákonů ev-
ropská pravidla pro obchodování 
s emisními povolenkami po roce 
2020. EU umožňuje Česku, aby 
rozdalo tuzemským producentům 
elektřiny část povolenek zdarma 
výměnou za investice do snižování 
emisí oxidu uhličitého. K dispozici 
by takto mohly mít až 160 milionů 
povolenek, aktuálně se v ČR nic-

méně diskutuje objem 100 milionů 
povolenek. Při průměrné ceně 
povolenky 20 eur by se firmy musely 
zavázat k nízkouhlíkovým inves-
ticím v hodnotě přes 80 miliard 
korun. Pro srovnání v letech 2013 
až 2019 dostaly energetické podniky 
výměnou za investice necelých 108 
milionů povolenek.

Česko musí do poloviny roku 
2019 požádat Evropskou komisi 
o využití bezplatného přídělu po-
volenek za investice. Při správném 
nastavení pravidel by mohl mecha-
nismus přispět k plnění cílů Česka 
v oblasti obnovitelných zdrojů 
a energetické účinnosti.

Unijní pravidla také Česku 
dovolují, aby průmyslovým podni-
kům kompenzoval zvýšené náklady 
na energie kvůli rostoucím cenám 
povolenek. Většina členských států 
takovou kompenzaci pro průmysl už 
zavedla. Česko ji zatím nevyužívá.

ENERGETIKA
Česko se bude muset příští rok roz-
hodnout, jak bude přispívat k plnění 
klimatických cílů Evropské unie do 
roku 2030. V Národním klimatic-
ko-energetickém plánu určí své cíle 
pro snižování spotřeby energií nebo 
podílu obnovitelných zdrojů ve 
výrobě elektřiny, dopravě a vytá-

ÚKOLY SVAZU PRŮMYSLU 
PRO ROK 2019

PODZIMNÍ VALNÁ HROM ADA SCHVÁLILA NOVÉ PROGR AMOVÉ 
PROHLÁŠENÍ, KTERÉ OBSAHUJE ÚKOLY, JIMŽ SE BUDE SVAZ 
PRŮM YSLU V PŘÍŠTÍM ROCE VĚNOVAT. V YBR ALI JSME NĚKOLIK 
OBLASTÍ, K DE BY MOHLY MÍT PŘIPR AVOVANÉ ZÁKONY NEBO JEJICH 
NOVELY NEJVĚTŠÍ VLIV NA BYZNYS.

Unijní pravidla Česku dovolují, aby průmyslovým podnikům kompenzovalo 
zvýšené náklady na energie kvůli rostoucím cenám emisních povolenek. 
Většina členských států takovou kompenzaci pro průmysl už zavedla. Česko ji 
zatím nevyužívá.
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pění a chlazení. Na základě těchto 
národních plánů Komise vyhod-
notí, jestli celá EU dokáže naplnit 
své cíle zvýšit podíl obnovitelných 
zdrojů na 32 procent energetické 
spotřeby a snížit spotřebu energií 
o 32,5 procenta proti referenčnímu 
scénáři. Pokud součet národních 
cílů evropské závazky nenaplní, 
doporučí Komise členským zemím 
úpravy ve svých plánech.

Na dobu po roce 2020 se Čes-
ko už připravuje novelou zákona 
o podporovaných zdrojích energie. 
Tu by měl projednat parlament 
v roce 2019. Přináší například nový 
nástroj podpory obnovitelných 
zdrojů. Investoři by o podporu měli 
soutěžit v aukcích, jak je už běžné 
v jiných členských státech EU. Svaz 
bude bojovat za to, aby tyto aukce 
byly technologicky neutrální. Malé 
obnovitelné zdroje s výkonem do 
1 megawattu by měly mít nárok na 

podporu formou zeleného bonusu.
Novým evropským pravidlům se 

přizpůsobuje také český energetický 
zákon. Novela, která vstoupila do 
připomínkového řízení, například 
poprvé v historii zavádí do českého 
právního řádu definici akumulace 
energie. Svaz už připravil výčet 
kroků, aby mohla být akumulace 
energie v českých podmínkách 
provozována bezpečně, stabilně, 
bez jakýchkoliv negativních vlivů na 
přenosovou a distribuční soustavu 
a ku prospěchu konečných spotře-
bitelů.

VÝZKUM, VÝVOJ A INOVACE
V roce 2019 by mohla vstoupit 
v platnost novela zákona o dani 
z příjmu, která zjednoduší uplatňo-
vání odpočtů na výzkum a vývoj. Po 
přijetí novely a navazujících doku-
mentů se Svaz průmyslu zaměří na 
školení a osvětu mezi firmami. Za 

stěžejní a pozitivní považuje Svaz 
jasné stanovení začátku projektu, 
tedy termínu, od kdy budou firmy 
moci své výdaje na výzkum a vývoj 
uplatňovat při odpočtech. Klíčové 
také bude, aby si podniky mohly 
schválit projektové dokumentace až 
ve lhůtě pro podání daňového při-
znání, kdy má poplatník více infor-
mací než před zahájením projektu

V souladu s novým programovým 
prohlášením bude Svaz intenziv-
ně spolupracovat na přípravě širší 
novely zákona o podpoře výzkumu 
a vývoje z veřejných prostředků 
a nové národní politiky výzkumu, 
vývoje a inovací pro období po roce 
2021. Cílem je zjednodušit systém 
a administrativní náročnost podpory 
VaVaI. Svaz bude rovněž pokračovat 
v jednáních o nastavení podmínek 
podpory výzkumu a vývoje pro fir-
my ze strukturálních a investičních 
fondů EU po roce 2021. (red)
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Pro rok 2019 navrhuje Komise 
pouze patnáct nových inicia-

tiv, a to takových, které reagují na 
nejnovější evropské výzvy. Jsou to 
iniciativy v oblasti migrace, posílení 
hospodářské a měnové unie, reakce 
na zvyšující se napětí v rámci světo-
vého obchodního systému, dodržo-
vání zásad právního státu v někte-
rých členských státech a dosažení 
dohody s Velkou Británií o jejím 
odchodu z EU.

Svaz průmyslu a dopravy ČR 
v obecné rovině vítá snahy Komise 
v oblasti posilování jednotného trhu 
a aktivity v oblasti liberalizace svě-
tového obchodu. Na druhé straně 
s obavami sleduje vývoj řady návrhů 
Junckerovy Komise a apeluje na 
evropské zákonodárce, aby na po-
slední chvíli před volbami neschva-
lovali žádné předpisy, které by vedly 
k omezení konkurenceschopnosti, 
růstu a vytváření pracovních míst 
v EU.

EU SPĚCHÁ SE SCHVALOVÁNÍM 
NOVÝCH SMĚRNIC A NAŘÍZENÍ

DO KVĚTNOV ÝCH EVROPSKÝCH VOLEB CHCE EVROPSK Á 
KOMISE STIHNOUT PROSADIT  NĚKOLIK K LÍČOV ÝCH NÁVRHŮ, 
KTERÉ UŽ PUSTILA DO LEGISLATIVNÍHO PROCESU. MEZI NIMI 
JE TAKÉ NĚKOLIK NOVINEK, PŘED JEJICHŽ PŘIJETÍM SVAZ 
PRŮM YSLU A DOPR AV Y ČR VARUJE. VEDLY BY K OMEZENÍ 
KONKURENCESCHOPNOSTI EVROPSKÝCH FIREM.

1
JEDNOTNÝ TRH: SVAZ 
VÍTÁ BALÍČKY  
O OBCHODU SE ZBOŽÍM 
A SLUŽBAMI
Mezi projednávanými 

legislativními akty, které čekají na 
schválení, je balíček pro zboží, který 
je zaměřen na vzájemné uznávání 
zboží legálně uvedeného na trhu 
v jiném členském státě. Má také 
zlepšit koordinace dozorových 
orgánů členských států vymáha-
jících pravidla jednotného trhu. 
Svaz zdůrazňuje, že je třeba zlepšit 
uplatňování stávajících pravidel 
a zvýšit koordinaci a efektivitu 
existujících nástrojů, než se začnou 
vytvářet nová pravidla. Hlasovat 
se bude také o balíčku o službách, 
který by měl mj. zjednodušit posky-
tování služeb napříč členskými státy 
a omezit administrativní zátěž.

3
PROVĚŘOVÁNÍ 
ZAHRANIČNÍCH INVESTIC 
NESMÍ NARUŠIT OBCHOD
Rakouské předsednictví 
Rady EU se dohodlo s Ev-

ropským parlamentem na konečném 
znění nařízení ustavující rámec pro 
prověřování, neboli screening, přímých 
zahraničních investic ze třetích zemí 
do EU. Europoslanci by o něm moh-
li  hlasovat ještě do konce roku 2018. 
Souhlasit musí také členské státy. Pro-
věřovat by se měly dlouhodobé zámě-
ry investorů u investic do strategických 
odvětví. Nařízení nebude nutit členské 
státy, aby zahraniční investice prověřo-
valy. Pokud už mají nebo se rozhodnou 
zavést mechanismus pro prověřování 
a blokování investic z důvodu bezpeč-
nosti nebo veřejného pořádku, budou 
muset splnit jednotné unijní podmínky. 
Mezi ně nařízení řadí například zákaz 
diskriminace, ochranu důvěrných in-
formací nebo právo na soudní ochranu 
proti rozhodnutím národních úřadů. 
Svaz průmyslu vytvoření odpovídají-
cího rámce pro prověřování zahranič-
ních investic do Česka v zásadě pod-
poruje. Musí se ale omezit pouze na 
skutečně kritickou infrastrukturu a klí-
čové technologie.

4
DOPRAVA: OBAVY ZE 
ZPŘÍSŇOVÁNÍ EMISÍ CO

2
 

U AUTOMOBILŮ
Z aktuálně projednáva-
ných legislativ se Svaz 

obává dopadů především dvou 
návrhů nařízení, které se věnují sta-
novení výkonnostních norem emisí 
CO2 u nových těžkých nákladních 
vozidel a stanovení výkonnostních 
emisních norem pro nové osobní 
automobily a nová lehká užitková 
vozidla. Členské státy se v říjnu 
shodly, aby se emise u osobních 
aut do roku 2025 snížily o 15 % 
a do roku 2030 o 35 % proti cílům 
pro rok 2021. To je větší snížení, 
než požadovala Evropská komise. 
O konečné podobě nařízení budou 
jednat zástupci Parlamentu, Komise 
a Rady. Nejambicióznější ve svých 
požadavcích jsou europoslanci, kteří 
chtějí snížit emise o 20 procent 
v roce 2025 a o 40 % do roku 2030 
ve srovnání s cíli pro rok 2021. 

5
EVROPSKÝ ROZPOČET 
NA ROKY 2021 AŽ 2027
Jednání o novém sedmile-
tém rozpočtu EU na roky 
2021 až 2027 ještě zdaleka 

nejsou u konce. Kromě členských 
států s ním musí souhlasit také Ev-
ropský parlament. „Pokud se hlaso-
vání nestihne do evropských voleb, 
mohou se jednání v nově zvoleném 
EP výrazně protáhnout. Členské 
státy přitom budou potřebovat čas, 
aby připravily implementační pra-
vidla pro nové rozpočtové období. 
Jako členské státy sice nechceme 
jednání uspěchat, ale nemíníme je 
ani zbytečně protahovat,“ řekl na 
setkání expertního týmu SP ČR pro 
EU Zbyněk Smetana, ředitel odboru 
koordinace hospodářských politik 
EU. Svaz také upozorňuje, že je 
nutné zajistit schválení rozpočtové-
ho rámce před evropskými volbami. 
Zdržení by znamenalo, že by firmy 
čerpající evropské dotace nemohly 
v dostatečném předstihu plánovat 
své investice. (red)

2
DIGITÁLNÍ TRH: 
NEUSPĚCHAT 
PRAVIDLA PRO 
SOUKROMÍ 
A AUTORSKÁ PRÁVA

Svaz zdůrazňuje, že není možné 
uspěchat projednání klíčových 
legislativních návrhů, jakými jsou 
například návrh nařízení o sou-
kromí a elektronických komu-
nikacích, tzv. ePrivacy, či návrh 
směrnice o autorských právech na 
úkor jejich kvality. Konečné znění 
směrnice o autorských právech 
už dojednávají zástupci Rady EU, 
Evropského parlamentu a Ko-
mise. Směrnice by podle Svazu 
mohla ohrozit inovace a rozvoj 
nových obchodních modelů 
v EU. Článek 11, který chrání prá-
va vydavatelů, by se měl změnit 
tak, aby se omezil jen na zpravo-
dajství a nedotýkal se zábavného 
obsahu. Článek 13, který by naří-
dil provozovatelům internetových 
platforem kontrolovat porušení 
autorských práv nahrávaných 
materiálů, by měl mimo jiné 
omezit odpovědnost platforem, 
pokud podnikly specifické kroky 
k ochraně autorských práv. 
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RŮST EVROPSKÉ EKONOMIKY PŘÍŠTÍ ROK ZPOMALÍ NA 2 PROCENTA. 
SNÍŽENÍ TEMPA RŮSTU SE DOTKNE I ČESK A.

E K O N O M I K A 

ČESKÁ EKONOMIKA POROSTE 
V ROCE 2019 O 3 PROCENTA

E K O N O M I K A 

Evropská ekonomická konjunktu-
ra dosáhla letos vrcholu. Tempa 

růstu evropských ekonomik budou 
příští rok nižší. Právě vývoj v Ev-
ropě je klíčový pro Česko, které do 
EU vyváží přes 84 % svého expor-
tu. V podzimní predikci odhaduje 
evropský zaměstnavatelský svaz 
BusinessEurope, že se tempo růstu 
HDP v celé evropské osmadvacítce 
příští rok sníží z letošních 2,2 na 
2 %. Růst zemí eurozóny by se měl 
pohybovat na letošní úrovni kolem 
2 %. 

Svaz průmyslu a dopravy ČR se 
na evropské predikci podílel odha-
dem vývoje české ekonomiky. Pro 
letošní rok očekáváme, že se tuzem-
ské HDP zvýší o 3,4 %, nicméně 
existuje riziko, že skutečná hodno-
ta bude nižší. Naše predikce pro 
letošní rok vycházela ze známých 
hodnot za letošní první a druhé 
čtvrtletí a z očekávání naší členské 
základny. „Jedním z hlavních znaků 
ekonomiky, a tedy i prognózy, je vý-
znamný vliv domácí poptávky, který 
je ovlivněn mimo jiné vysokou za-
městnaností, intenzivním vytížením 
produkčních kapacit české ekono-

miky a růstem zakázek z posledních 
let,“ říká Bohuslav Čížek, ředitel 
Sekce hospodářské politiky SP ČR. 

Silná domácí poptávka je pevně 
spojená s vysokou mírou zaměst-
nanosti, které se však na trhu práce 
projevuje nedostatkem pracovní síly. 
Z toho plynoucí růst mezd a mzdo-
vých nákladů zároveň působí jako 
brzda krátkodobého vývoje. Je to 
vidět už v odhadech na rok 2019. 
Svaz očekává, že česká ekonomika 
poroste o 3 %. 

ZDRAŽUJÍ ENERGIE,  
MATERIÁL I ÚVĚRY
Bariéry rychlejšího růstu ukázalo 
také poslední šetření mezi firma-
mi, které zpracovává Svaz spolu 
s Českou národní bankou. „Daleko 
silněji než v předchozích čtvrtle-
tích firmy pociťují růst cen energií, 
materiálů a surovin. Elektřina je za 
posledního půl roku dražší o více 
než čtvrtinu. Nafta a benzín stojí 
o 6 procent více. Další zdražování 
energií očekává 42 procent pod-
niků, přitom ve 3. kvartále 2017 
to předpokládalo jen 14 procent 
z nich,“ komentuje průzkum Bohu-
slav Čížek.

Oproti výsledkům ve druhém 
čtvrtletí podniky také více vnímají, 
že se jim v důsledku růstu úroko-
vých sazeb zvyšují náklady na úvěry 
a externí financování. Dvouletý 
úvěr za posledního půl roku podra-

žil o více než procentní bod, což při 
půjčených 10 milionech dělá přes 
100 tisíc korun za rok.

Podnikatelé oslovení v šetření 
předpokládají, že mzdy v příš-
tím roce vzrostou o 4,5 %. „Svaz 
průmyslu ve své predikci odhaduje, 
že mzdy v příštím roce vzrostou 
o 7 procent. Zohlednili jsme nedo-
statek kvalifikovaných sil a s tím 
související přesčasovou práci, dále 
firemní mzdové benefity, vývoj 
minimální mzdy i růst platů ve 
veřejném sektoru,“ dodává Čížek 
a upozorňuje, že růst mezd v prů-
měru převyšuje růst produktivity 
práce. Vývoj dodavatelských cen, 
úrokových sazeb a zvyšování mezd 
má vliv na celkovou ziskovost firem.

V OKOLÍ ZRYCHLÍ RŮST JEN 
SLOVENSKO
BusinessEurope ve své předpovědi 
uvádí, že v celé Evropě zaměstnava-
telé narážejí na nedostatek kvalifi-
kovaných lidí, což omezuje možnos-
ti dalšího růstu. Týká se to i států, 
které vykazují poměrně vysokou 
míru nezaměstnanosti. Jedním 
z důvodů je podle BusinessEurope 
rychlá digitalizace průmyslu. Ta 
s sebou nese vyšší poptávku po kva-
lifikovaných technických pracovní-
cích, kterých je málo.

Růst ekonomiky bude pomalejší 
také v zemích, které bezprostřed-
ně sousedí s Českem. Rakousko 

z letošních necelých 3 % zpomalí na 
1,7 %. Polsko letos vykáže tempo 
růstu HDP 4,3 %, ale příští rok 
by se mělo dostat jen na hodnotu 
3,7 %. Německý růst se sníží z le-
tošních 2 na 1,8 %. Výjimkou bude 
jen Slovensko. Podle odhadu Busi-
nessEurope se tempo růstu ekono-
miky příští rok zvedne z letošních 
4 na 4,2 %. 

„Pro velké významné ekonomiky 
je nyní příznačná předpověď růstu 
pro příští rok od 1 do 2 procent. To 
bude kromě Německa také případ 
Francie či Velké Británie, Itálie 
poroste zhruba jednoprocentním 
tempem,“ upřesňuje Čížek. Nejrych-
leji podle BusinessEurope poroste 
Irsko. V minulých letech se rychlý 
růst HDP připisoval transferům 
kapitálu do ostrovní země. Nicméně 
růst v Irsku přetrvává a ukazuje na 
pokrizové ozdravení ekonomiky 

s nízkou inflací a intenzivní snahou 
o ozdravení veřejných financí. 

Významným pozitivním fakto-
rem, který přispívá k aktuální ev-
ropské konjunktuře, je ekonomický 
růst v USA. Naopak negativně mo-
hou evropskou ekonomiku pozna-
menat politická nejistota a geopoli-
tické napětí ve světě. (Vladimír Štípek, red)
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ODHAD RŮSTU HDP V EVROPSKÉ UNII 2019 ODHAD RŮSTU HDP V EVROPSKÉ UNII 2018

Firmy pociťují daleko silněji než 
v předchozích čtvrtletích růst cen energií, 
materiálů a surovin.

V celé Evropě zaměstnavatelé narážejí 
na nedostatek kvalifikovaných lidí, což 
omezuje možnosti dalšího růstu.

JA K SE BUDE V Y V ÍJE T ČE SK Á EKONOMIK A V ROCE 2019

Ukazatel Odhad pro 2019

Růst reálného HDP 3 %

Míra inflace 2,5 %

Míra nezaměstnanosti 2,4 %

Růst nominálních mezd 7 %

Průměrný kurz CZK/EUR 25 CZK/EUR

Úrokové sazby (3M PRIBOR) 2,5 %

Zdroj: Odhad Svazu průmyslu a dopravy ČR



PETR JONÁK
člen představenstva SP ČR 

Oběhové hospo-
dářství, resp. cir-
kulární ekono-
mika patří letos 
mezi nejskloňo-
vanější pojmy 
v České repub-
lice i v Bruselu. 
Ambiciózní cíle, 

které chce EK prosadit ještě před kon-
cem svého mandátu, vzbuzují otázky, 
zda je následně členské státy, a pře-
devším firmy vůbec mohou zvládnout.

ČR má jeden z nejvyšších podí-
lů celkové recyklace v Evropě a vel-
mi stabilní systém sběru a recyklace 
obalových odpadů. Recyklace komu-
nálního odpadu je ale v rámci EU stále 
podprůměrná. Hlavním důvodem je 
přitom skládkování. Podle údajů MŽP 
činil loni podíl skládkování stále 45 %.

Právě v omezení skládek vidí SP 
ČR dlouhodobě cestu k modernímu 
oběhovému hospodářství. Pokud ne-
lze vzniku odpadu předejít, nebo ho 
opětovně využít či recyklovat, podpo-
rujeme využití alespoň jeho energetic-
kého obsahu před skládkováním. SP 
ČR proto podporuje termín ukončení 
skládkování v České republice v roce 
2024 s přechodným obdobím k zajiš-
tění potřebných investic.

Zároveň je nutné co nejdříve a co 
nejlépe připravit příslušnou legislati-
vu, která by vytvořila vhodné investič-
ní prostředí v této oblasti, včetně na-
výšení skládkovacího poplatku. To by 
mělo ve výsledku motivovat i samotné 
obce. Pokud by jejich obyvatelé správ-
ně třídili, neměli by navzdory zákazu 
skládkování pocítit zvýšení nákladů.

Z V L Á DNOU ČE SKÉ FIRM Y 
CIRKUL Á RNÍ EKONOMIKU?

12 13

Svaz průmyslu a dopravy 
ČR se odpadové legislativě 
věnuje dlouhodobě. Podporuje 
moderní oběhové hospodářství 
s postupným omezováním 
skládkování. Na brněnském 
Mezinárodním strojírenském 
veletrhu uspořádal Svaz 
průmyslu ve spolupráci 
s BusinessEurope kulatý stůl 
k oběhovému hospodářství.

SP ČR POŘÁDAL SEMINÁŘ

E K O N O M I K A 

V EVROPĚ JE TŘEBA V YTVOŘIT TRH S RECYK LOVANÝMI 
M ATERIÁLY. PŘISPĚT K TOMU MUSÍ EVROPSK Á UNIE 
I NÁRODNÍ STÁTY OSVĚTOU A TLAKEM NA MINIM ALIZACI 
SK LÁDKOVÁNÍ ČI PODPOROU POUŽÍVÁNÍ V ÝROBKŮ 
Z RECYK LOVANÝCH M ATERIÁLŮ

RECYKLAČNÍMU BYZNYSU POMŮŽE 
RŮST POPLATKŮ ZA SKLÁDKOVÁNÍ

Evropský Balíček oběhového hospo-
dářství schválený letos na jaře poža-

duje po České republice, aby moderni-
zovala technologickou základnu celého 
nakládání s odpady. Například u recyk-
lace se potřebné investice v řadě případů 
vyplatí jen tehdy, když se vytvoří robust-
ní trh s recyklovanými materiály. 

Jedním z hlavních opatření, které 
se v okolních státech osvědčilo, bylo 
omezení skládkování recyklovatel-
ného a jinak, například energeticky, 
využitelného odpadu. Svaz průmyslu 
považuje skládkování za přežitý způsob 
nakládání s odpady. Plýtvá se tak cen-
nými materiály a energiemi. Například 
v Nizozemsku přechod na oběhovou 
ekonomiku bude znamenat úsporu 
primárních surovin ve výši 7,3 miliard 
eur za rok. Nový byznys navíc podpoří 
vznik 54 tisíc nových pracovních míst.

V Rakousku se na skládky už několik 
let neukládá žádný komunální odpad, 
co by neprošel předchozí úpravou. „Jsou 
lepší způsoby, jak využít odpady. Ev-
ropská komise a národní vlády mohou 
usnadnit vytvoření trhu pro oběhové 
hospodářství tím, že zvýší povědomí 
veřejnosti i firem, zlepší přístup k fi-
nancování a poskytne firmám vhodné 
pobídky,“ dodává evropskou zkušenost 
Leon de Graaf z BusinessEurope.

Vláda by měla pomoci recyklačnímu 
průmyslu i dalšími kroky. „Recyklační 
byznys potřebuje odběratele recyklova-
ného materiálu. Stát by měl stimulovat 

O B Ě H O V É  H O S P O D Á Ř S T V Í

Ministři financí EU na začátku října 
souhlasili, že po splnění určitých 
podmínek, lze pro boj proti daňo-
vým únikům využít plošný mecha-
nismus reverse charge, neboli pře-
nesení daňové povinnosti u DPH. 
„V praxi by to znamenalo, že daň 
bude odvádět konečný odběratel, 
nikoliv dodavatel, který za běžných 
okolností inkasuje od odběratele 
platbu s DPH a následně daň odve-
de státu,“ vysvětluje Bohuslav Čížek, 
ředitel Sekce hospodářské politiky 
Svazu průmyslu a dopravy ČR. Sys-
tém reverse charge by se vztahoval 
na transakce od 17 500 eur, v přepo-
čtu od 450 tisíc korun. 

Zavádění plošného systému 
reverse charge v Česku může narazit 
na několik překážek. V první řadě 
musí říjnovou dohodu členských stá-
tů schválit také Evropský parlament, 
který se touto změnou směrnice 
o DPH dosud nezabýval. Pokud eu-
roposlanci novelu odsouhlasí, bude 
muset Česko o zavedení reverse 
charge zažádat.

V prvé řadě bude muset Česko 
prokázat, že rozdíl v očekáva-
ném a skutečném výběru DPH je 
o 5 procentních bodů vyšší, než je 
evropský medián tohoto ukazatele. 
Vycházet se bude z údajů za rok 
2014. Tehdy Česko uvedlo, že ne-
získalo 16 % z očekávaného výběru 
DPH. Evropský medián byl 10,4 %. 
Pro srovnání, v roce 2016 rozdíl ve 
skutečném a očekávaném výbě-
ru DPH v Česku klesl na 14,2 %, 
zatímco evropský medián spadl na 
9,9 %. Pokud by se tedy vycházelo 
z aktuálnějších dat, Česko by na 
plošné reverse charge nedosáhlo.

Komise bude také posuzovat, 
jestli v Česku platí, že nejméně za 
čtvrtinu z nevybrané DPH mohou 
karuselové podvody. Česká vláda 
bude muset dokázat, že těmto pod-
vodům jinak než pomocí plošného 
reverse charge neumí zabránit. Mi-
nisterstvo financí ovšem v poslední 
době deklaruje, že nově zaváděné 
nástroje jsou v boji s podvody 
úspěšné. Přínosy reverse charge pro 
lepší výběr DPH budou také muset 
nejméně o 25 % převýšit zátěž, kte-
rou nový systém uvalí na firmy. 

Pokud by vláda v následujících 
letech dosáhla možnosti využít 
dočasný reverse charge, musí ale 
počítat s tím, že mechanismus lze 
využívat maximálně do doby, kdy 
bude zaveden tzv. definitivní systém 
pro výběr daně z přidané hodnoty. 
Cílem je najít konsenzus do roku 
2022. Taková dočasnost by ale 
stabilitu podnikatelského prostředí 
rozhodně neposílila.

Svaz průmyslu nezpochybňuje 
reverse charge jako nástroj pro ome-
zení karuselových podvodů. Mini-
sterstvo financí ale už zavedlo řadu 
opatření pro lepší výběr DPH, která 
přinesla firmám zvýšené povinnos-
ti, rizika a náklady. „Firmy by po 
zavedení reverse charge musely nově 
hlídat limit pro jednotlivé transakce 
a ověřovat protistrany. Vznikly by 
jim tak dodatečné administrativní 
náklady a náklady na úpravy firem-
ních systémů,“ komentuje Bohuslav 
Čížek. Ministerstvo financí přislí-
bilo, že nejprve provede potřebné 
analýzy, které by ukázaly reálné 
dopady zavedení reverse charge na 
rozpočet i podnikatelské prostředí. 
 (Vladimír Štípek, red)

ČESKO ZLEPŠUJE VÝBĚR DPH  
I BEZ ZAVEDENÍ REVERSE CHARGE
ČESKÉ VLÁDĚ SE V EU PODAŘILO PROSADIT MOŽNOST VYUŽITÍ 
PLOŠNÉHO REŽIMU REVERSE CHARGE PRO VÝBĚR DANĚ 
Z PŘIDANÉ HODNOTY. JEHO ZAVEDENÍ ALE NENÍ JISTÉ.

trh s recyklovanými materiály, například 
daňově nebo podpůrnými programy 
pro využívání výrobků s podílem recy-
klátů,“ tvrdí Michal Stieber z Veolia ČR.

Klíčová budou pro Česko nová 
pravidla, která schválily členské státy na 
úrovni Evropské unie. „Oběhové hos-
podářství je pro Evropskou komisi pri-
orita. Požadavky na větší opravitelnost 
výrobků, jejich opětovnou použitelnost 
a recyklovatelnost materiálů už promítá-
me do pravidel EcoDesignu,“ vysvětluje 
Hugo Schally z generálního ředitelství 
pro životní prostředí Evropské komise. 

Ministerstvo životního prostředí už 
pracuje na převodu unijních cílů a pravi-
del do tuzemských zákonů. Nový zákon 
o výrobcích s ukončenou životností 
a novela zákona o odpadech by měly 
platit od července 2020.  (Jan Stuchlík)

Po zavedení reverse charge bude daň odvádět konečný 
odběratel, nikoliv dodavatel, který za běžných okolností 
inkasuje od odběratele platbu s DPH a následně daň 
odvede státu. 
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Co Vás lákalo na postu předsedy 
Technologické agentury ČR?

Byl jsem osloven několika členy 
Rady Vlády ČR pro výzkum vývoj 
a inovace (RVVI), abych se o pozici 
člena předsednictva Technologic-
ké agentury ČR ucházel. Přiznám 
se, že mě tato oblast financování 
aplikovaného výzkumu vždy zají-
mala. Umožňuje myšlenky českých 
výzkumníků a inovátorů realizovat 
a uplatnit v průmyslu. S aplikova-
ným ale i smluvním výzkumem 
mám dlouholeté zkušenosti, je to 
pro mě oblast smysluplná a vlast-
ně i mé poslání. Proto jsem se do 
výzvy na doplnění předsednictva 
přihlásil. RVVI mě zvolila, Vláda 
ČR schválila a premiér Andrej Babiš 
mě k letošnímu šestadvacátému září 
jmenoval předsedou agentury.

Jaké úkoly před TA ČR nyní stojí? 
Jakým směrem by se chtěla ubírat?
Rada vlády se již před několika mě-
síci usnesla na nutnosti centralizovat 
podporu aplikovaného výzkumu 
do jedné instituce, a to právě do 
Technologické agentury ČR. Po 
svém nástupu do funkce předsedy 
jsem začal jednat s ministerstvy 
dopravy a životního prostředí, která 
zatím neměla svůj vlastní výzkum-

ný program, o zařazení jejich nově 
navrhovaných programů do systému 
TA ČR. Stejně tak by mohl pod 
agenturu spadat i chystaný program 
Trend ministerstva průmyslu a ob-
chodu. O tom také nyní jednáme. 
Dávalo by to smysl, žádat o dotace 
v různých programech stejným způ-
sobem, za stejných podmínek a na 
stejném místě. 

Daří se skutečně přenášet 
výsledky aplikovaného výzkumu do 
průmyslu?
Myslím, že se to začíná dařit velmi 
dobře. Znám celou řadu úspěšných 
spoluprací výzkumných institucí 
a průmyslových podniků v několika 
oborech. O tom ostatně svědčí ceny, 
které jsme na začátku listopadu udě-
lovali na slavnostním večeru Tech-
nologické agentury. Jsou důkazem, 
že firmy mají zájem o výsledky apli-
kovaného výzkumu a také důkazem, 
že jsou schopny si najít výzkumného 
partnera, se kterým skvělé nápady 
dokážou realizovat v podobě výrob-
ků a technologií. Těší mě, že se daří 
synergii takové spolupráce stále více 
prohlubovat. ( red)

VÝZKUM A PRŮMYSL: SYNERGIE, 
KTERÁ SE STÁLE VÍCE PROHLUBUJE
PODPOR A APLIKOVANÉHO V ÝZKUMU A V Ý VOJE JE NEZBYTNÝM 
PŘEDPOK LADEM POSÍLENÍ KONKURENCESCHOPNOSTI 
HOSPODÁŘSTVÍ ČESKÉ REPUBLIKY A ROZVOJE FIREM. 
O ROZDĚLOVÁNÍ FINANCÍ MEZI KONKRÉTNÍ PROJEKTY SE STAR Á 
TECHNOLOGICK Á AGENTUR A ČR. NA JEJÍ NEJNOVĚJŠÍ ÚKOLY 
A SMĚŘOVÁNÍ JSME SE ZEPTALI NOVÉHO PŘEDSEDY AGENTURY, 
BÝ VALÉHO REKTOR A ČVUT PETR A KONVALINK Y. 

V Z K A Z  D O  S T R A K O V K Y

POSLANCI SE V YSLOVILI PRO ZRUŠENÍ K ARENČNÍ DOBY. FIR M Y ZÁPASÍ 
O K AŽDÉHO ZAMĚSTNANCE A O K AŽDOU HODINU PR ÁCE. VE V ÝROBĚ A SLUŽBÁCH 
CHYBÍ STOVKY TISÍC ZAMĚSTNANCŮ. ZRUŠENÍ K ARENČNÍ DOBY PROBLÉM Y 
S NEDOSTATKEM LIDÍ JEŠTĚ ZHORŠÍ. ZNEUŽÍVÁNÍ PR ACOVNÍ NESCHOPNOSTI BY 
POMOHLA ZABR ÁNIT PLOŠNĚ V YUŽÍVANÁ PLNĚ ELEKTRONICK Á NESCHOPENK A. 

PLOŠNÉ ZAVEDENÍ E-NESCHOPENKY POMŮŽE 
ZABRÁNIT ZNEUŽITÍ PRACOVNÍ NESCHOPNOSTI

Na zrušení karenční doby pro 
výplatu náhrady mzdy v prv-

ních třech dnech nemoci musí 
vláda navázat zavedením povinné 
elektronické neschopenky. Vystavo-
vání pracovních neschopností elek-
tronickou formou by mělo omezit 
zneužívání zejména krátkodobých 
nemocí. Umožnilo by rychlejší 
výměnu informací a usnadnilo 
firmám kontrolu lidí v pracovní ne-
schopnosti. „Elektronická nescho-
penka je vstřícnější i k nemocným, 
kterým odpadne starost s doru-
čováním papírových formulářů 
zaměstnavateli,“ konstatuje Jaroslav 
Hanák, prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Vláda zavedení e-neschopen-
ky přislíbila, ale současná situace 
vzbuzuje řadu pochybností, zda 
vůbec, v jaké podobě a kdy bude 
e-neschopenka plošně spuštěna. 

Novela zákona o nemocenském 
pojištění, kterou vláda schválila na 
začátku listopadu, nepočítá s elek-
tronickou komunikací jako s je-
dinou formou výměny informací. 

Stále předpokládá, že lékaři budou 
využívat i písemnou formu, což by 
je jen zbytečně zatěžovalo. Navíc 
obsahuje i další pasáže, které firmy 
znepokojují. 

AKTUÁLNÍ PODOBA NÁVRHU 
E-NESCHOPENKY JE 
NEPŘIJATELNÁ
Stávající podoba návrhu e-nescho-
penky není dobrá pro firmy ani 
pro lékaře. Pokud lékaři použijí 
e-neschopenku, nahlásí pracovní 
neschopnost zaměstnance elek-
tronicky České správě sociálního 
zabezpečení. Do portálu ČSSZ ale 
nebude mít podle nynějšího návr-
hu přístup nikdo jiný než samotná 
správa sociálního zabezpečení. 
Zaměstnavatelé se budou muset na 
nemoc zaměstnanců doptávat. ČSSZ 
jim informace o dočasné pracovní 
neschopnosti vydá pouze na vyžádá-
ní. Navíc si nechává až osm dnů na 
to, že firmám odpoví.

„Pokud mají firmy od 1. července 
2019 kvůli zrušení karenční doby 
platit svým zaměstnancům náhra-
du mzdy od prvního dne nemo-
ci, potřebují se o ní nebo o jejím 
případném zneužívání dozvědět 
co nejdříve. Za osm dní, které si 
Česká správa sociálního zabezpeče-
ní nechává na odpověď, může být 
zaměstnanec zdravý zpět v práci,“ 

vysvětluje Jitka Hejduková, ředitel-
ka Sekce zaměstnavatelské Svazu 
průmyslu a dopravy ČR a dodává, že 
Svaz průmyslu podporuje zavedení 
plošné plně elektronické e-nescho-
penky bez papírových duplicit.

Nejasný je i termín, od kdy bude 
e-neschopenka platit povinně pro 
všechny lékaře. 

SVAZ PRŮMYSLU POŽADUJE 
JASNÉ STANOVENÍ PROJEKTU 
E-NESCHOPENKY
Nyní je důležité, aby vláda stanovi-
la jasný harmonogram jednotlivých 
částí projektu e-neschopenky a zá-
roveň sledovala, jestli se podle něj 
pracuje. Musí být jasné, jak bude 
e-neschopenka nastavena, jak bude 
fungovat a jaké bude finanční krytí 
zavedení a udržení celého systé-
mu. „Bylo by ideální, kdyby firmy 
dostaly okamžitý přístup k údajům 
o dočasných pracovních neschop-
nostech svých zaměstnanců,“ ko-
mentuje Jitka Hejduková s tím, že 
Svaz průmyslu a dopravy vládě na-
bídl spolupráci a zapojení několika 
členských firem do přípravy. Nutné 
je také, aby byla e-neschopenka 
propojená se systémy ošetřujících 
lékařů a s dalšími orgány, které 
sledují nemocnost zaměstnancům 
jako například Ministerstvo vnitra, 
Generální inspekce a další. (red)

HARMONOGRAM VEŘEJNÝCH 
SOUTĚŽÍ TA ČR 2019
 Národní veřejná soutěž
 Mezinárodní veřejná soutěž 

leden 

únor EPSILON

březen M-ERA (EPSILON)

 M-ERA JOINT CALL 2019

  GAMA (Seal of Excellence)

  KAPPA  
(EHP a Norské fondy)

duben GAMA

květen ÉTA 

červen DELTA

červenec

srpen

září THÉTA

 CHIST-ERA (EPSILON)

  EURONANOMED  
(EPSILON)

říjen  CHIST-ERA JOINT CALL 
2019

 ZÉTA

  GAMA (Seal of Excellence)

listopad

prosinec  GENDER NET JOINT CALL 
2019

  EURNANOMED JOINTCall 
2020

Pro zaměstnavatele je důležité, aby byla 
e-neschopenka zavedena plošně a používali 
ji všichni lékaři.
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Většina podniků v Moravsko-
slezském kraji řeší transformaci 

průmyslu od těžkého, hutního, k mo-
derním digitalizovaným a automati-
zovaným výrobám. Podle hejtmana 
Moravskoslezského kraje Ivo Vondrá-
ka kvůli zavírání dolů odešlo z kraje 
okolo 30 tisíc lidí. I to je jeden z dů-
vodů, proč se místní podniky potýkají 
s nedostatkem zaměstnanců. Stejný 
problém ale mají i firmy z Olomouc-
kého a Zlínského kraje. 

„Odříkáme zakázky, protože nemá-
me lidi, abychom stíhali vyrábět. Pro-
to nerozumíme krokům vlády, když 
v takové situaci ruší karenční dobu,“ 
přiznal na přerovském setkání Petr 
Novák, ředitel Koyo Bearings ČR.

Problém s nedostatkem zaměstnan-
ců pociťuje také Siemens, odštěpný 
závod Elektromotory Mohelnice. 
Firma má dvě výzkumná centra, do 
kterých potřebuje vysokoškolsky 
vzdělané techniky. „Vývoj jsme sem 
přesunuli z Německa. Máme vysokou 

produktivitu práce, vysokou přidanou 
hodnotu. V Mohelnici zaměstnáváme 
70 vývojářů, ve Frenštátu nyní 40, ale 
cílem je mít jich 100,“ popisuje Pavel 
Pěnička, ředitel společnosti.

Řešení vidí podniky v inovacích. 
„Firmy musí investovat a připravit se 
na budoucnost. Dostáváme se do silně 
automatizační doby, ale to nezname-
ná, že roboty budou pracovat samy. 
Vždy budeme potřebovat kvalifiko-
vané lidi, kteří by je obsluhovali,“ kon-
statoval v Ostravě Lukáš Řeha, ředitel 
společnosti Techstra. 

MUSÍME SE VĚNOVAT ROZVOJI 
TECHNICKÉHO ŠKOLSTVÍ 
S inovacemi a zaváděním prvků Prů-
myslu 4.0 je třeba modernizovat také 
český vzdělávací systém. „Budoucnost 
země je ve vzdělanosti. Zaměřit se mu-
síme na vzdělání lékařů, učitelů a mo-
dernizaci a kvalitu technických oborů,“ 
upozornil Jaroslav Hanák, prezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Do výchovy studentů technických 
oborů, kde absolventi chybí nejvíce, 
se už některé firmy zapojily. „Severo-
český TOS Varnsdorf je skvělý pří-
klad. Zřídil si vlastní střední školu. 
Samostatná škola je nejlepší, protože 
tam si firma může žáky vychovat 
podle vlastních potřeb,“ prohlásil na 
děčínských oslavách Jaroslav Hanák. 

Střední škola TOS Varnsdorf už 
funguje tři roky. V každém ročníku 
má padesátku studentů. „Stavíme teď 
budovu školy v našem areálu za 120 
milionů korun. Nedokázali jsme totiž 
najít a získat jinou budovu. Krajský 
úřad nám rozhodně při budování 
a rozvoji školy příliš nepomáhá,“ 
dodal Jan Rýdl, jeden z vlastníků 
a do loňského roku také generální 
ředitel TOS Varnsdorf. Přitom se 
školou spolupracuje deset firem ze 
Šluknovského výběžku, které si takto 
snaží zajistit přísun kvalifikovaných 
absolventů.  
 (Lenka Dudková, Jan Stuchlík)

SVAZ PRŮMYSLU OSLAVIL 100 LET 
I S PODNIKY V KRAJÍCH
NYNĚJŠÍ PROSPERITA ČESK A JE Z 90 % ZÁSLUHA PRŮM YSLU. 
V TOMTO DUCHU SE NESLY OSLAV Y V ÝROČÍ SVAZU PRŮM YSLU 
V REGIONECH. ŠÉFOVÉ DESÍTEK FIREM SE SHODLI, ŽE JE V DALŠÍM 
RŮSTU NEJVÍCE BRZDÍ NEDOSTATEK PR ACOVNÍKŮ. 

PO ZALOŽENÍ ČESKOSLOVENSK A SE ČEŠTÍ PRŮM YSLNÍCI SNAŽILI, ABY V NOVÉ 
EKONOMICE BYLA CO NEJVĚTŠÍ ČÁST PRŮM YSLU V ČESKÝCH RUK ÁCH. „DNES M ÁME 
111 ČESKÝCH MILIAR DÁŘŮ. MEZI NIMI JE UŽ DOST TAKOV ÝCH, KTEŘÍ KUPUJÍ VELKÉ 
FIR M Y. ŠANCE, ŽE SE ČÍM DÁL VÍCE PODNIKŮ DOSTANE ZASE DO ČESKÝCH RUKOU,  
JE VELK Á,“ ŘÍK Á JAROSLAV HANÁK ,  PREZIDENT SVAZU PRŮM YSLU A DOPR AV Y ČR.

JAROSLAV HANÁK: ČESKÝ KAPITÁL JE UŽ 
VELKÝ, JEHO VÁHA V PRŮMYSLU POROSTE

V poslední době se zdá, že 
v ekonomice začíná růst 

význam českého kapitálu. 
Novodobí miliardáři kupují firmy 
a konsolidují je. Dá se čekat, že 
poroste podíl firem, které budou 
v českých rukách?
Ti, kdo koupili firmy v 90. letech, 
jsou dnes v generačních problé-
mech. Tehdy to byli lidé kolem 
35 nebo 40 let, ředitelé, náměstci, 
kteří ke svým firmám měli blízko 
a využili šance v privatizaci. Věřím 
tomu, že každá osmá až desátá 
firma dokáže vlastnictví překlo-
pit do rodinné firmy. Zahraniční 
kapitál tady bude pořád, ale jeho 
váha bude pomalu klesat. Navíc ve 
skupině 111 českých miliardářů je 
už dost těch, kteří jsou tak boha-
tí, že si mohou řadu firem koupit. 
Český kapitál je už velký. Šance, že 
se firmy dostanou zase do českých 
rukou, je velká. 

Stanou se z těchto miliardářů 
noví průmysloví magnáti, na jaké 
vzpomínáte při oslavách sta let 
Svazu? 
Někteří z té miliardářské stovky 
už to dělají. Bedlivě sleduji, kdo 
do čeho investuje. Ti, kteří mají 
majetek v řádu 10 nebo 15 miliard 
korun, už mohou pomýšlet na velké 
strojírenské firmy, které zaměstná-

vají několik tisíc lidí a mají obrat 
v miliardách korun. 

Podle průmyslové výroby bylo 
Československo desátou nejsilnější 
zemí světa. Bylo to tím, že se 
v Československu na rozdíl ode 
dneška vyrábělo více koncových 
výrobků s vyšší přidanou hodnotou?
Diverzifikace byla veliká a známé 
značky opravdu dělaly konečné 
výrobky, a to nesmírně úspěšně. 
Ať to byly Škodovy závody, nebo 
Sodomka a jeho výroba autobusů ve 
Vysokém Mýtě. Nezapomínal bych 
ani na spotřební průmysl. Hodinář-
ský průmysl byl velmi silný, dařilo 
se také optice. Tehdejší světová 
konkurence byla menší. Kromě 
Japonska neexistovaly průmyslové 
asijské země. Proto mohla být šíře 
českého průmyslu o to větší a firmy 
byly konkurenceschopnější. Ale stav 
současné ekonomiky bych úplně 
nekritizoval. Země se otevřela, přišli 
zahraniční investoři hlavně za kva-
lifikovanou pracovní silou. Ta byla 
ve strojírenství, v automobilovém 
průmyslu. Logicky tuto část pracov-
ní síly a trhu zabrali.

Na letošním Sněmu Svazu průmyslu 
v Brně jste vyzval už podruhé 
vládu, aby dostala Česko do TOP 20 
nejkonkurenceschopnějších zemí 

světa. Co pro to udělají samy firmy, 
které v tomto žebříčku zaostávají 
v inovacích nebo v hloubce 
výrobního řetězce?
Inovace jdou za firmami. Musíme 
investovat do moderních techno-
logií. Slabinou je spolupráce firem 
s akademickou sférou. Větší pro-
blém ale vidím na straně akademic-
ké sféry, protože pro ni je jednodušší 
získat zakázky od státu. U státních 
grantů není tak důležité časové 
hledisko a peníze má pracoviště 
v podstatě jisté. Firma, která do 
společného výzkumného projektu 
dává své peníze, inovaci potřebuje 
a počítá s tím, že akademická sféra 
dodrží všechny termíny a dohody. 
Někdy to úplně nefunguje. (Jan Stuchlík) 

1 0 0  L E T  S V A Z U  P R Ů M Y S L U 

↑ Členské 
firmy se setkaly 
s vedením Svazu 
i v Děčíně
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V A L N Á  H R O M A D A1 0 0  L E T  S V A Z U  P R Ů M Y S L U 

Vláda musí snižovat zátěž pod-
nikatelů, takové je základní 

východisko nového programového 
prohlášení Svazu průmyslu a dopra-
vy ČR. Jeho znění schválila pod-
zimní valná hromada. Při přípravě 
nových zákonů a předpisů by vláda 
měla aplikovat metodu „jedna nová 
povinnost zavedena, dvě stávající 
povinnosti zrušeny“. 

Své požadavky a priority Svaz 
shrnul do třinácti kapitol, které se 
týkají například vzdělávání, trhu 
práce, energetiky, životního prostře-
dí, podpory exportu, dopravy nebo 
výzkumu, vývoje a inovací. „Máme 
představu, že vláda bude dodržovat 
principy a zásady sociálního dialogu, 
které na tripartitě platí už 25 let,“ 
doplnil programové prohlášení Jaro-
slav Hanák, prezident Svazu průmys-
lu a dopravy ČR.

Kritický zůstává nedostatek lidí 
na trhu práce, který už viditelně brz-
dí růst české ekonomiky. „Nedosta-
tek pracovníků zasahuje také střední 
management nebo pozice specia-
listů. Alternativa, která nám hodně 

pomáhá, jsou režimy pro zaměstná-
vání cizinců. V našich chemičkách 
pracuje řada Ukrajinců. Pořád je ale 
proces najímání cizinců zdlouhavý 
a administrativně náročný,“ uvedl 
Daniel Rubeš, personální ředitel 
společnosti Agrofert, která letošní 
valnou hromadu hostila v prostorách 
Centra pohybové medicíny.

Svaz v programovém prohlášení 
vyzývá vládu, aby rozšířila a případ-
ně modifikovala stávající projekty 
a režimy ekonomické migrace, které 
by urychlily nábor cizinců ze třetích 
zemí. Svaz už poslal premiérovi An-
dreji Babišovi dopis, v němž poža-
duje, aby se okamžitě zvedl limit pro 
zaměstnávání Ukrajinců na 50 tisíc 
lidí. Jen tak budou firmy moci po-
krýt nedostatek vybraných profesí na 
českém trhu práce.

Tradiční prioritou Svazu zůstá-
vá rozvoj digitální ekonomiky. Po 
vládě Svaz požaduje, aby převedla do 
praxe koncepci digitální Česko. Úřad 
vlády by měl také hrát silnější úlohu 
v oblasti koordinace aktivit spoje-
ných s Jednotným digitálním trhem 

EU a dalšími evropskými politikami. 
„Vládní zmocněnec pro digitalizaci 
Vladimír Dzurilla mě přesvědčil, že 
vláda má konečně v digitalizaci vizi. 
Všechny rezorty prý na jejím napl-
ňování spolupracují,“ dodal Jaroslav 
Hanák.

Kromě programového prohlášení 
valná hromada schválila také rozpo-
čet Svazu a platební řád na rok 2019. 
Svaz bude hospodařit s vyrovnaným 
rozpočtem. Výše členských příspěv-
ků se pro příští rok měnit nebude. 
Kolektivní a individuální členové 
musí členské příspěvky uhradit do 
30. dubna 2019. V odůvodněných 
případech ovšem může člen požádat 
představenstvo o prodloužení termí-
nu uhrazení příspěvku. (Jan Stuchlík)

Usnesení  
z valné hromady
naleznete zde  →

Platební řád 
SP ČR zde →

NEZVYŠUJTE ZÁTĚŽ FIREM, VYZÝVÁ SVAZ VLÁDU
PODZIMNÍ VALNÁ HROM ADA SVAZU PRŮM YSLU A DOPR AV Y ČR SCHVÁLILA NOVÉ 
PROGR AMOVÉ PROHLÁŠENÍ, PLATEBNÍ Ř ÁD A ROZPOČET NA ROK 2019.

Stoleté výročí se promítalo v komu-
nikaci Svazu průmyslu a dopravy 

ČR celý rok. Od ledna Svaz využíval 
nové sváteční logo doplněné o dia-
mant. Ten zobrazuje bohatství, které 
Česká republika v průmyslu má. 

V červnu Svaz uspořádal odbornou 
konferenci k budoucnosti průmyslu. 
Devět odborníků z různých oborů 
ve dvou panelech diskutovalo, kam 
bychom se měli v následujících letech 
ubírat a jak dosáhnout toho, aby se 
Česko dostalo do TOP 20 nejrozvi-
nutějších zemí světa. Na konferenci 
vystoupil také generální ředitel Busi-
nessEurope Markus Beyrer. 

V ten samý den, tedy 18. června, 
přesně 100 let od vzniku prvního 
českého průmyslového svazu, oslavili 
dnešní průmyslníci toto výročí na 
Pražském hradě. Spolu s nimi slavili 
také premiér a zástupci vlády, diplo-
macie a zahraničních průmyslových 
svazů.

Na podzim navštívilo vedení Svazu 
průmyslu a dopravy ČR členské firmy 
ve čtyřech krajích. Společně diskuto-
valy o aktuálních trendech v podniká-
ní a výzvách, kterým musí firmy čelit. 

To vše provázela rozsáhlá mediální 
kampaň, která v prosinci vyvrcholí 
vyhlášením největší české průmyslové 
ikony století. Hlasovali o ní čtenáři 
serverů e15.cz a blesk.cz. 

Kampaň oslavila naši průmyslo-
vou historii a připomněla, že musí-
me hledět do budoucna, investovat 
a rozvíjet se, abychom zůstali na 
světovém trhu konkurenceschopní. 
Nebyla by ale možná bez partnerů, 
kteří 100 let Svazu průmyslu podpo-
řili. Moc děkujeme! (red)

DĚKUJEME PARTNERŮM 
STOLETÝCH OSLAV SVAZU 
PRŮMYSLU

SVAZ PRŮM YSLU, STEJNĚ JAKO NAŠE REPUBLIK A, 
LETOS OSLAVIL 100 LET. ČESKÝ SVAZ PRŮM YSLNÍKŮ 
BYL ZALOŽEN V ČERVNU 1918 JEŠTĚ PŘED VZNIKEM 
SAMOSTATNÉHO ČESKOSLOVENSK A. 

GENERÁLNÍ PARTNEŘI: 

Česká spořitelna, a.s.

ŠKODA AUTO a.s.

HLAVNÍ PARTNEŘI: 

ČEZ, a. s.

Fosfa a.s.

L I N E T spol. s r.o.

MOTOR JIKOV Group a.s.

Sev.en EC, a.s.

UNIPETROL RPA, s.r.o.

PARTNEŘI:

AGROFERT, a.s.

AGROSTROJ Pelhřimov, a.s.

ArcelorMittal Ostrava a.s.

bpv Braun Partners s.r.o.

Coca-Cola HBC Česko a Slovensko, s.r.o.

Česká průmyslová zdravotní pojišťovna

ČEPS, a.s.

České vysoké učení technické v Praze  
- Fakulta strojní

ČD Cargo, a.s.

Doosan Škoda Power s.r.o.

DOSTAV Praha a.s.

FTL - First Transport Lines, a.s.

Konfederace zaměstnavatelských 
a podnikatelských svazů ČR

Plzeňský Prazdroj, a. s.

PRECIOSA, a.s.

PRK Partners s.r.o. advokátní kancelář

RESIDOMO, s.r.o.

Siemens, s.r.o.

Slovácké strojírny, akciová společnost

TŘINECKÉ ŽELEZÁRNY, a. s.

...a další
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M E Z I N Á R O D N Í  P R O S T O R

Nový návrh směrnice o předví-
datelných a transparentních 

pracovních podmínkách z prosince 
2017 má podle Evropské komise 
zlepšit postavení lidí, kteří pracují 
v nových typech pracovních vztahů, 
které vznikají jako součást moderní 
digitální ekonomiky. Návrh přichází 
s rozšířenou informační povinností, 
zakotvuje nová práva pracovníků 
a nové povinnosti pro zaměstna-
vatele. Evropská komise také do 
směrnice poprvé vepsala jednotnou 
unijní definici pracovníka, což je 
nepřijatelné pro zaměstnavatele 
a většinu členských států. 

Směrnice je součástí Evropského 
pilíře sociální práv, který vyhlásili 

SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 
– ŠANCE NEJEN PRO VÝROBCE 
VESMÍRNÝCH TECHNOLOGIÍ
Delegace, vedená viceprezidentem 
Svazu Radkem Špicarem, doprovodila 
na zahraniční cestě předsedu Poslanec-
ké sněmovny parlamentu ČR Radka 
Vondráčka. 

Pro české firmy jsou Emiráty největ-
ší obchodní partner v oblasti Perského 
zálivu. Loni tam vyvezly zboží za 
necelých 20 miliard korun. Obrovská 
příležitost je světová výstava EXPO 
2020. Firmy mohou získat zakázky 
na dodávky vybavení výstaviště i jeho 
následný provoz. 

„Státy Perského zálivu potřebují po-
moci s rozvojem odvětví mimo těžbu 
ropy. Spojené arabské emiráty jsou pro 
české firmy bránou do celé této oblasti. 
Potřebujeme oslabit naši závislost na 
exportu do Evropské unie a diverzifi-
kovat země, kam české firmy vyváží své 
zboží,“ řekl Radek Špicar, viceprezident 
Svazu průmyslu a dopravy ČR.

Na misi se vydaly firmy z oboru 

vesmírných technologií. Emiráty 
vyhlásily velmi ambiciózní program 
pro rozvoj vesmírných technologií. 
Prezident země šejk Khalifa bin Zayed 
Al Nahyan vyhlásil cíl, že v roce 
2021, kdy SAE oslaví padesáté výročí 
založení, dopraví Emiráty na oběžnou 

TLAK NA NOVOU EVROPSKOU ÚPRAVU 
PRACOVNÍCH SMLUV ROSTE

KOMISE CHCE, ABY ČLENSKÉ STÁTY A EVROPSKÝ PARLAMENT SCHVÁLILY 
KONTROVERZNÍ SMĚRNICI O PŘEDVÍDATELNÝCH A TRANSPARENTNÍCH PRACOVNÍCH 
PODMÍNKÁCH DO KVĚTNA 2019.

Komise si od 
návrhu směr-
nice slibovala 
zlepšit posta-
vení lidí, kteří 
pracují v no-
vých typech 
pracovních 
vztahů, které 
vznikají jako 
součást mo-
derní digitální 
ekonomiky. 
Výsledek 
jednání ale 
směřuje k ri-
gidní úpravě 
diktované 
z EU, práv-
ní nejistotě 
a nové ad-
ministrativní 
zátěži pro 
podniky.

zástupci členských států, Komise 
a Evropského parlamentu v listo-
padu 2017 na Sociálním summitu 
ve švédském Göteborgu. Velký 
politický tlak spojený s naplňová-
ním Evropského pilíře ovšem nedal 
členským státům dostatek času, aby 
se vyrovnaly jednak se samotným 
nekvalitním návrhem směrnice, jed-
nak s návrhy, které odporují realitě 
podnikové praxe. Státy byly na říjno-
vé Radě pro sociální věci a zaměst-
nanost v podstatě dotlačeny k přijetí 
své pozice pro konečné vyjednávání 
s Evropským parlamentem o podobě 
směrnice. Tento křehký kompromis 
proto obsahuje stále ještě řadu rizik 
pro podniky.

Boj o pracovní podmínky, které 
by byly transparentní a předvídatelné 
a současně nepodkopávaly konku-
renceschopnost podniků a nebrzdily 
využívání flexibilních forem práce, 
se následně přesunul do Evropského 
parlamentu.  Výbor pro zaměstna-
nost Evropského parlamentu v říjnu 
sice pozici europarlamentu  pro 
vyjednávání s Radou EU  a Komisí 
schválil, nicméně pochybnosti rozdě-
lily jednotlivé frakce i celý Evropský 
parlament.

Přitom se jedná se o revizi pů-
vodně jednoduché administrativní 
směrnice o písemné formě pracovní 
smlouvy, kterou program pro testo-
vání účelnosti legislativy (REFIT) 
uznal jako fungující legislativní akt 

s přidanou hodnotou. Zaměstna-
vatelé byli od počátku tvrdě proti 
její revizi, neboť porušuje principy 
subsidiarity, harmonizuje definici 
pracovníka, rozšiřuje informační 
povinnosti a práva zaměstnanců 
a zvyšuje administrativní zátěž.

Pozice parlamentu vnáší do revize 
směrnice nová rizika. V úvodu pone-
chává výklad definice pracovníka na 
národní praxi, v textu samotném ale 
prosazuje jednotnou definici pro ce-
lou EU. Nepotvrdila ani výjimku pro 
krátkodobé pracovní úvazky na osm 
a méně hodin za měsíc. Rozšířené 
požadavky na informační povinnost 
si protiřečí a navozují velkou právní 
nejistotu spojenou s administrativní 
zátěží.

Parlament je flexibilnější v úpravě 
zkušební lhůty a její délky, nicmé-
ně je více než diskutabilní, proč by 
zkušební doba měla být regulována 
na unijní úrovni. Europoslanci vnesli 
do směrnice také právní nejistotu, 
pokud jde o otázku předvídatelnosti 
a variability pracovního rozvrhu.

Evropská komise ve svém pra-
covním programu na rok 2019 tlačí 
na dokončení všech legislativních 
procesů, zejména v sociální oblasti 
do květnových voleb do Evropského 
parlamentu. Lze tedy očekávat, že 
i připravovaný trialog mezi Radou, 
Parlamentem a Komisí se bude ode-
hrávat pod časovým tlakem.  

 (Vladimíra Drbalová, red)

NA PODZIM SE PODNIKATELSKÉ MISE SVAZU 
PRŮMYSLU VYDALY DO UZBEKISTÁNU A SAE

PODNIK ATELÉ MĚLI POD VEDENÍM VICEPREZIDENTŮ SVAZU 
R ADK A ŠPICAR A A FR ANTIŠK A CHALOUPECK ÉHO OPĚT MOŽNOST 
PROHLOUBIT SVÁ OBCHODNÍ PARTNERSTVÍ V ZAHR ANIČÍ. 
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P O D P O R A  E X P O R T U 

SP ČR JE I DO MAROKA A RUSKA

Na oficiální cestě do Maroka 
doprovodili 4. a 5. prosince 
podnikatelé premiéra Andreje 
Babiše a ministryni průmyslu 
a obchodu Martu Novákovou. 
Jednalo se o první podnikatel-
skou misi, která doprovázela 
premiéra Babiše. Ve dnech 
4.-7. prosince Svaz uspořádal 
podnikatelskou misi také do 
ruské Kazaně, kde měly firmy 
možnost navštívit Mezinárodní 
veletrh Mašinostrojenie – Me-
talloobrabotka. 

dráhu Marsu islámský satelit. Na tento 
projekt vláda před třemi roky vyčlenila 
5,4 miliardy dolarů.  

Dále se mise zúčastnily podniky 
z oblasti elektrotechniky a telekomu-
nikací či designu. Ty mohou v SAE 
uspět i během připravovaného EXPO 
2020. Své obchodní příležitosti pro-
jednaly na několika B2B jednáních 
v Abu Dhabi a Dubaji.

V UZBEKISTÁNU SE MOHOU 
FIRMY PODÍLET NA VÝSTAVBĚ 
PAROPLYNOVÉ ELEKTÁRNY
Poslední listopadový týden odletěla 
podnikatelská mise do uzbeckého Taš-
kentu, kterou pořádal Svazu průmyslu 
a dopravy ČR ve spolupráci s Komo-
rou pro hospodářské styky se zeměmi 
SNS. Sedmadvacetičlennou delegaci 
podnikatelů vedl viceprezident SP ČR 
František Chaloupecký a předseda 
představenstva Komory SNS František 
Masopust. České firmy se už v Uzbekis-
tánu podílely na výstavbě paroplynové 
elektrárny Taškent 1. Na Česko-uzbec-
kém podnikatelském fóru získaly 
informace o navazujícím investičním 
celku Taškent 2. Společnosti projednaly 
své obchodní příležitosti v Taškentu 
s obchodními partnery i během bilate-
rálních schůzek.

„Uzbekistán je perspektivní a zají-
mavý trh, na kterém jsou české výrobky 
velmi žádané. Vezeme sem mnoho 
českých vysoce kvalitních firem. Hlav-
ním cílem této cesty je podpořit naše 
vzájemné vztahy, které jsou založeny 
na dlouhodobých pevných základech. 
Chceme posílit vzájemné obchodní 
a investiční aktivity,“ uvedl vicepre-
zident Svazu průmyslu a dopravy ČR 
František Chaloupecký. (red)
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DOČASNÁ DAŇ PRO DIGITÁLNÍ GIGANTY TÉMATEM RADY ECOFIN

KOMISE PŘEDSTAVILA PLÁN ÚKOLŮ PRO ROK 2019OMEZOVÁNÍ JEDNORÁZOVÝCH PLASTŮ NESMÍ 
JÍT POUZE NA VRUB PRŮMYSLU

EVROPSKÝ MEZINÁRODNÍ OBCHOD I PŘES BARIÉRY ROSTL

Ministři financí a hospodářství člen-
ských zemí EU jednali na začátku 
listopadu na zasedání Rady Ecofin 
o způsobu zdanění digitálního obsa-
hu v rámci Unie. Evropskou komisí 
navrhovaná prozatímní daň z příjmů 
digitálních gigantů vyvolala diskusi, 
jež nenašla konsensus. Česká re-
publika se deklarací připojila k těm 
státům, které myšlenku daně z digi-

tálních činností v zásadě neodmítají. 
Otázkou je, zda se v rámci rakous-
kého předsednictví podaří jejím 
zastáncům v čele s Francií přesvěd-
čit dosavadní odpůrce krátkodobé-
ho zdanění. Času již není mnoho, 
Komise se upíná k prosincovému 
jednání Rady.

Členské země EU se mimo jiné 
nedokáží shodnout na konkrétním 
načasování a rozsahu legislativy. Na 
zasedání Rady ministrů padaly na-
příklad návrhy zdanit digitálním fir-
mám jen příjmy z reklam či odložit 
účinnost na rok 2020, kdy by měla 
organizace OECD přijít s globálním 
řešením této oblasti.

SP ČR opakovaně upozorňuje na 

nepropracovanost Komisí předlo-
ženého návrhu. A to, jak zmíněné 
krátkodobé varianty, tak té dlou-
hodobé, v jejímž rámci Evropská 
komise navrhuje zřízení stálých 
provozoven v zemích, kde digitální 
firmy působí. I tento návrh totiž již 
nyní vykazuje prvky nekonzistence 
s jinými pravidly. Svaz nedoporuču-
je dočasná jednostranná řešení na 
úrovni EU, která mohou negativně 
ovlivnit konkurenceschopnost mo-
derních forem podnikání. Přede-
vším je třeba dosáhnout shody na 
půdě OECD.

Dokončit slíbené a připravit se 
na budoucí: takový podtitul nese 
pracovní program na rok 2019, který 
Evropská komise představila na 
konci října. Jeho součástí jsou nejen 
nové a aktuálně projednávané návr-
hy, ale také ty spadající pod program 
REFIT (zjednodušení a zprůhled-
nění legislativy). Právě to je i jedna 
z priorit SP ČR. 

Do evropských voleb, které 
proběhnou v květnu příštího roku, 
je třeba prosadit několik klíčových 
návrhů. V tom, co lze považovat za 
skutečně klíčové oblasti, se názory 
Svazu a Komise občas rozcházejí. 
Svaz samozřejmě podporuje snahu 
dosáhnout výstupové dohody s Vel-

kou Británií i aktivity na podporu 
mezinárodního obchodního systé-
mu či kontrolu migrace. Oceňuje 
také úsilí o odstranění bariér na 
vnitřním trhu a lepší vymáhání již 
existujících pravidel.

V oblasti dopravy, ale i v jiných 
politikách, Svaz dlouhodobě apeluje 
na nutnost realistických cílů. Jasným 
příkladem opaku jsou mimo jiné 
snahy prosadit velmi přísné normy 
emisí CO2 u osobních a náklad-
ních vozů. Problematická je i snaha 
o rychlé prosazení některých návrhů 
v rámci snahy dokončit jednotný di-
gitální trh, která jde na úkor kvality 
nové legislativy. Obavy vyvolávají 
také některé nepropracované návrhy 

v oblasti zaměstnanosti a sociálních 
otázek, příkladem je třeba návrh 
Směrnice o transparentních a před-
vídatelných pracovních podmín-
kách.

Obecně je ale nutné podotknout, 
že návrhy Komise jsou většinou 
víceméně vyvážené a přijatelné. 
Problémy firmám často působí až 
následné zpřísnění Evropským par-
lamentem nebo národním legislativ-
ním procesem

.

V Evropské unii vrcholí vyjednávání 
o omezování jednorázových plastů. 
Evropský parlament a členské státy 
zahájily trojstranné jednání s Komisí 
o konečné podobě směrnice o ome-
zení dopadu některých plastových 
výrobků na životní prostředí. 
Segment průmyslu si je vědom své 
role při řešení tohoto problému. 
I proto již delší dobu hledá způsoby, 
jak používání jednorázových plastů 
omezit. Řada aktuálně projednáva-
ných návrhů je ale pro toto odvětví 
neakceptovatelná a nesplnitelná.

Firmy zdůrazňují, že nemohou 
nést veškerou odpovědnost a fi-

nanční zátěž spojenou s likvidací, 
úklidem i osvětou. Skutečností totiž 
je, že plastový odpad často končí 
v životním prostředí kvůli nezod-
povědnému chování spotřebitelů 
či nedostatečné infrastruktuře pro 
nakládání s ním. To jde ovšem za 
hranice možností kontroly ze strany 
výrobců plastů. Jediným možným 
řešením je tak součinnost přísluš-
ných orgánů státní správy, výrobců 
a spotřebitelů.

Poslední říjnový den zveřejnila Ev-
ropská komise zprávu, která uka-
zuje citelný růst vývozu do zemí, 
se kterými EU vyjednala obchodní 
dohodu. V roce 2017 tak například 
vzrostl evropský export do Jižní 
Koreje (o 12 %), do Kolumbie 
(o 10 %) a do Kanady jen za devět 
měsíců provádění dohody CETA 
o sedm procent. 

Mezinárodní obchodní systém 
byl v poslední době vystaven mno-
ha tenzím z různých stran. Ať už 
jde o uvalení amerických cel na ocel 
a hliník, obnovení sankcí USA vůči 
Íránu nebo o komplikované vztahy 
mezi Západem a Ruskem. Samotná 
Mezinárodní obchodní organizace 

(WTO) se dostala do krize, která 
vrcholila, když USA blokovaly jme-
nování soudců do panelu pro řešení 
sporů. Lze tedy považovat za velký 
úspěch, že se EU drží multilaterál-
ního obchodního systému, uzavírá 
moderní dohody o volném obcho-
du a podporuje reformu WTO. 

Mezi významné dohody patří 
například ujednání s Kanadou, 
Japonskem a aktuálně také se 
Singapurem a Vietnamem, nebo 
zahájení jednání s Austrálií a No-
vým Zélandem. Dobře pokračuje 
také modernizace obchodní dohody 
s Mexikem. EU se v rámci svých 
možností postavila pevně za své 
obchodní zájmy ve sporu mezi USA 

a Íránem, kde i přes objektivní 
limity vystupuje jako emancipovaný 
hráč v oblasti světového obchodu. 
Je tedy patrné, že ochod s mini-
mem bariér a respekt k dohodnu-
tým pravidlům, se Evropě vyplácí.

SP ČR opakovaně upozorňuje, že Komisí 
předložený návrh o dočasném zdanění 
příjmů digitálních firem není dostatečně 
propracovaný.

Průmysl již delší dobu hledá 
způsoby, jak používání 
jednorázových plastů omezit.

Mezinárodní obchodní systém byl v poslední 
době vystaven mnoha tenzím z různých 
stran. Lze tedy považovat za úspěch, že se 
EU drží multilaterálního obchodního systému, 
uzavírá moderní dohody o volném obchodu 
a podporuje reformu WTO.

(Jana Hartman Radová, Pavel Fára)
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↑ Na jednání s Bankovní radou ČNB prezident Svazu nesouhlasil 
s doporučením ČNB a ministerstva financí, aby vláda nestanovila 
datum vstupu ČR do eurozóny. 

↑ Generální ředitelka SP ČR zahajovala konferenci Smart Future, 
která se zaměřila i na chytré technologie v dopravě či logistice.

↑ Nový návrh silničního balíčku, se kterým přišlo 
Rakousko, řešili zástupci Svazu s europoslankyní 
M. Dlabajovou.

↑ SP ČR a Česká fintech asociace podepsaly s MPO a Úřadem 
vlády memorandum o spolupráci na rozvoji a využití 
blockchainu v soukromém i veřejném sektoru. 

↑ Viceprezident SP ČR F. Chaloupecký převzal dar od 
místopředsedy Obchodní a průmyslové komory Republiky 
Uzbekistán při podpisu memoranda o spolupráci.

↑ Naše členské firmy Škoda Auto, Coca-Cola HBC Česká republika a ČEZ 
převzaly ocenění v soutěži TOP Odpovědná firma roku. Gratulujeme!

↑ Český trh s elektromobilitou se zatím rozvíjí velmi pomalu. Pomoci 
mu mohou veletrhy, jako byl e-SALON v PVA Letňany. Jeho první ročník 
zahájil i prezident SP ČR J. Hanák.

↑ V roce 2019 vstoupí v platnost dohoda o volném obchodu mezi 
EU a Vietnamem. České firmy se zde pak snáze uplatní, zaznělo 
na Česko-vietnamském podnikatelském fóru.

Na Sněmu v Brně ocenil Svaz svoje úspěšné členské firmy Atas elektromotory Náchod, a.s. 
a Beznoska, s.r.o. Jako osobnost průmyslu vybral T. Šabatku. 

Z E  Ž I V O T A  S V A Z U
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REVERSE CHARGE BEZ DALŠÍ 
ZÁTĚŽE PRO FIRMY
Prosazení reverse charge je nespor-
ným úspěchem české vlády v boji 
proti daňovým únikům. Jeho rozší-
ření ale nesmí firmám přinést další 
zátěž a rizika. Svaz proto Minister-
stvu financí ČR předložil konkrétní 
návrhy, jak případné negativní dopa-
dy zmírnit. Resort přislíbil provést 
analýzu dopadů rozšíření reverse 
charge na rozpočet i podnikatelské 
prostředí v ČR.

REVIDOVANÁ PREDIKCE SVAZU 
SE DRŽÍ RŮSTU HDP O 3,4 
PROCENTA
Svaz aktualizoval svou predikci na 
roky 2018 a 2019. Pro letošní rok 
se drží původního odhadu, tedy 
3,4procentního růstu českého hru-
bého domácího produktu. V roce 
2019 tuzemská ekonomika podle 
předpokladů SP ČR vzroste o tři 
procenta, což je o 0,1 procentní-
ho bodu pomalejší tempo, než byl 
původní odhad. Tahounem bude 
v obou letech spotřeba domácností. 

O ekonomické predikci  
čtěte na webu spcr.cz → 

SP ČR BOJUJE ZA 
PŘIJATELNĚJŠÍ EMISNÍ CÍLE
Europoslanci zemí CEE hlasovali 
po intervenci SP ČR a ostatních 
svazů příslušných zemí pro přijetí 
realistických emisních cílů CO2 
u osobních automobilů a dodávek. 
I přes tuto snahu Evropský par-
lament nakonec schválil přísnější 
cíle. Na základě toho nicméně Rada 
ministrů přišla s přijatelnějším 

řešením. Nyní se bude vyjednávat 
v rámci trialogu. 

Více informací 
na webu spcr.cz →

PRŮMYSL SE ZAPOJÍ DO ŘEŠENÍ 
PROBLÉMŮ S NEDOSTATKEM 
VODY
Svaz nabídl, jakožto člen vrcholné 
skupiny k řešení problémů sucha, 
příslušným ministrům (MMR, MŽP, 
MZE) další spolupráci a předložil 
klíčová témata a návrhy. Průmysl 
jako nedílná součást společnos-
ti může výrazně přispět k řešení 
problémů spojených se suchem či 
jinými extrémními stavy související-
mi s vodou.

SVAZ POMOHL FORMULOVAT 
POSTOJ ČR K OMEZENÍ 
JEDNORÁZOVÝCH PLASTŮ

Experti ze SP ČR se významným 
způsobem zapojili do příprav Rám-
cové pozice ČR k chystané směrnici 
o jednorázových plastech. Aktiv-
ně se angažovali i před a během 
procesu projednávání v Evropském 
parlamentu.

SP ČR POŘÁDAL SEMINÁŘ PRO 
UŽIVATELE ONLINE SLUŽEB
Svaz v září uspořádal ve spolupráci 
se Stálým zastoupením ČR v Bruselu 
seminář k návrhu nařízení Evrop-
ského parlamentu a Rady o podpoře 
spravedlnosti a transparentnosti pro 
obchodní uživatele zprostředkovate-
lů online služeb. 

SMĚRNICE O AUTORSKÉM  
PRÁVU BEZ ZOHLEDNĚNÍ 
PŘIPOMÍNEK SVAZU
SP ČR intenzivně jednal s českými 
europoslanci a jejich asistenty o návrhu 
směrnice o autorském právu (Copyri-
ght). I přes tuto snahu schválená pozice 
Evropského parlamentu jeho požadav-
ky dostatečně nezohledňuje. To může 
významně ohrozit další rozvoj umělé 
inteligence v EU. Současně Svaz ve 
spolupráci s Hospodářskou komorou 
ČR, ICT unií a společností Seznam.cz 
vydal prohlášení k hlasování Evropské-
ho parlamentu o této směrnici. 

SP ČR POMOHL VYŘÍDIT ŽÁDOST 
O ZAHRANIČNÍ PRACOVNÍKY VÍCE 
NEŽ DVĚMA STOVKÁM FIREM
Od spuštění Režimu Ukrajina až 
do 30. listopadu 2018 pomohl Svaz 
průmyslu a dopravy ČR vyřídit 
6 580 žádostí o přijetí ukrajinského 
zaměstnance pro celkem 248 firem. 
Přes všechny garanty podaly firmy do 
režimu Ukrajina cca 25 tisíc žádostí. 
Pokud také máte zájem o pomoc Sva-
zu nebo o další informace, kontaktujte 
thejlova@spcr.cz. 

ZVEME VÁS NA PODNIKATELSKOU 
MISI NA TCHAJ-WAN 
Podnikatelskou misi pořádá Svaz prů-
myslu a Česká ekonomická a kulturní 
kancelář v Tchaj-peji. Proběhne ve 
dnech 24. až 30. března 2019 a povede 
ji prezident Svazu průmyslu a dopravy 
ČR Jaroslav Hanák. Tchaj-wan řadu 
let patří mezi nejvýznamnější investo-
ry a důležité obchodní partnery v ČR.  

Více informací  
a registrace  

na webu spcr.cz →

C
ERTIFIKACE 
ZDRAVOTNICKÝCH 
PROSTŘEDKŮ BUDE 
OBNOVENA

Ministerstvo průmyslu a obchodu 
vyjednalo s pomocí SP ČR obnovení 
notifikací pro zkušební ústavy EZÚ 
a ITC Zlín k udělování certifika-
cí zdravotnickým prostředkům. 
Dlouhodobější pozastavení těchto 
certifikací by znamenalo znepřístup-
nění nejnovějších produktů českému 
trhu a řadě firem by mohlo způsobit 
existenční problémy. O prodloužení 
notifikací Svaz intenzivně usiloval 
přes rok.

O
P PIK S MAXIMÁLNÍ 
PODPOROU I PRO VELKÉ 
FIRMY
Svazu se podařilo zajistit 

maximální možné využití podpory 
pro velké podniky v prioritní ose 
I OP PIK. Za úspěch považuje 
zejména prosazení vyšší podpory 
v programu Potenciál, za kterou 
SP ČR u Evropské komise bojoval 
v součinnosti se segmentem malých 
a středních podniků.

P
ODNIKATELSKÉ MISE 
NESOU VIDITELNÉ 
VÝSLEDKY
Dlouhodobý apel SP ČR 

na vládu, aby státní a ústavní čini-
tele na zahraničních cestách více 
doprovázeli podnikatelé, přináší 
konkrétní výsledky. Na přelomu 
listopadu a prosince Svaz organizuje 
tři doprovodné podnikatelské mise. 
Exportéři prostřednictvím SP ČR 
vyrazili s předsedou vlády do Maro-
ka, s ministryní průmyslu a obchodu 
do Ruska a s místopředsedou PSP do 

Uzbekistánu. Export táhne tuzem-
skou ekonomiku a účast na misi 
podnikatelům pomáhá budovat nové 
obchodní vztahy. 

Š
KODY NA LESÍCH SE 
BUDOU POSUZOVAT 
PODLE NOVÝCH PRAVIDEL
Způsob výpočtu výše škody 

nebo újmy na tuzemských lesích se 
změní. Za aktivního přispění SP ČR 
se podařilo dosáhnout definitivní 
shody na úpravě příslušné vyhlášky. 
Jde o významný úspěch, který zá-
sadně transformuje dosavadní právní 
rámec zejména z pohledu průmyslo-
vých emitentů. Ti dlouhodobě platili 
za škody podle stavu lesa a imisního 
zatížení z 80. let. Nový výpočet by 
měl dotčeným podnikům pomoci 
ročně ušetřit desítky milionů korun. 
Nabytí účinnosti se předpokládá 
začátkem roku 2019.

V
ÝZKUMNÁ RADA TA ČR 
MÁ I DÍKY SVAZU NOVÉ 
ČLENY
Vláda jmenovala nové členy 

výzkumné rady Technologické agen-
tury ČR. Všichni noví členové za 
podnikatelský sektor byli nominová-
ni Svazem. Podařilo se také prosadit 
do usnesení Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace (RVVI) odstranění nepo-
měru ve složení rady tím, že při další 
volbě bude vybrán člen nominovaný 
z podnikatelského sektoru

ABECEDA ÚSPĚCHŮ DĚLÁME PRO VÁS
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NOVÁ INICIATIVA PODPOŘÍ 
BLOCKCHAIN
SP ČR představil společně s Czech 
Fintech Association a dalšími part-
nery iniciativu Blockchain Republic. 
Pod její záštitou budou probíhat 
různé workshopy, konference a dal-
ší osvětové akce, týkající se oblasti 
blockchainu a DLT. 

O Blockchain Republic 
 čtěte zde →

VÍCE PROSTŘEDKŮ NA PODPORU 
ČISTŠÍHO OVZDUŠÍ
Svaz upozornil premiéra Andreje 
Babiše a ministra životního prostře-
dí Richarda Brabce na velký zájem 
o dotace na Zlepšování kvality ovzduší 
v lidských sídlech v OP Životní pro-
středí. V rámci 89. výzvy se vyčerpaly 
již všechny prostředky, podporu získa-
lo jen 10 z celkem 163 projektů. Svaz 
proto požádal o dofinancování neu-
spokojených žadatelů prostřednictvím 
dalších případných dotačních výzev.

NOVÝ SYSTÉM OBCHODOVÁNÍ 
S EMISEMI S PODPOROU NA 
NÁRODNÍ ÚROVNI
Uvedení nového způsobu obchodo-
vání s emisními povolenkami (EU 
ETS) do tuzemského právního řádu, 
se podle Svazu neobejde bez podpůr-
ných mechanismů. Svaz proto apeluje 
na zavedení tří způsobů podpory, 
zejména derogací a kompenzací pří-
padného růstu cen elektřiny. Národní 
opatření má především srovnat pod-
mínky tuzemského průmyslu s pod-
mínkami v okolních zemích či udržet 
konkurenceschopnost.
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ŘEŠILO SE NA TRIPARTITĚ

O K É N K O  S O C I Á L N Í H O  D I A L O G U O K É N K O  S O C I Á L N Í H O  D I A L O G U

Na podzim se sociální partneři potkali na dvou jed-
náních tripartity. V září bylo na programu otevírání 

železničního trhu, výstavba jaderných bloků a vzdělávání. 
V listopadu se sociální partneři věnovali boji proti suchu, 
nastavení operačního programu OP PIK, výstavbě vod-

ních děl nebo kůrovcovým kalamitám. 
V září se v Lichtenštejnském paláci také uskutečnila 

krajská tripartita. Ta řešila nedostatek pracovní síly přede-
vším ve zdravotnictví, spojení vzdělávání s praxí i výstav-
bu silničního okruhu kolem Prahy.

Svaz průmyslu a dopravy oceňuje, 
že vznikla Národní koalice pro 
boj se suchem. Klimatické změny 
a mimořádné stavy jako sucho nebo 
naopak povodně se objevují stále 
častěji a jsou problémem celé spo-
lečnosti. Vážně se dotýkají i průmy-
slu. Voda je stále klíčovou surovi-
nou pro řadu chemických procesů, 
čištění nebo chlazení. Narůstají 
povinnosti podnikům Povodí, které 
mají na starosti řadu opatření ke 

zvládání mimořádných stavů vody. 
Předložený návrh novely vodního 
zákona ovšem neřeší otázku jejich 
financování.

„Současný systém financování 
vodního hospodářství je dlouho-
době neudržitelný. Stát musí zajistit 
dlouhodobě stabilní systém správy 
vodních toků a jeho financování 
tak, aby bylo možné reagovat na 
klimatické změny a flexibilně řešit 
mimořádné stavy, jako je sucho 

nebo naopak povodně,“ komentuje 
Jaroslav Hanák, prezident Svazu 
průmyslu a dopravy ČR.

„Průmysl se na financování 
správy vodních toků podílí pro-
střednictvím poplatků za odběr po-
vrchové vody. Jenže tento důležitý 
zdroj financování podniků Povodí 
postupně vysychá, protože firmy 
jsou nuceny snižovat a snižují svoje 
nároky na spotřebu vody,“ dodává 
Jaroslav Hanák.

Svaz od začátku podporuje prv-
ky duálního vzdělávání, spolupráci 
odborných škol s firmami. Řada firem 
má dokonce vlastní průmyslovky. Celý 
systém však samotné firmy nezvlád-
nou zajistit a potřebují pomoc vlády, 
zejména MŠMT. Svaz oceňuje přístup 
krajů, které umí poskytnout stipendia 
studentům odborných škol, a obsadí tak 
firmami poptávané pozice. Příkladem je 
Olomoucký kraj.

Svaz doporučuje navýšit pravomoci 
ředitelů škol, aby si mohli rozhodnout 
o spolupráci s podniky.

SP ČR rozjelo duální vzdělává-
ní s firmami a odbornými školami 
v Moravskoslezském kraji, letos systém 
funguje už druhý rok. V příštím roce 
ho chce Svaz rozšířit do Zlínského, 
Středočeského a Ústeckého kraje.

Svaz požaduje od vlády do konce 
roku finanční model výstavby nových 
jaderných elektráren. Opírá se o státní 
energetickou koncepci vlády, kterou po-
tvrdilo i vládní programové prohlášení.

Jakmile plně nastoupí výsledky 
automatizace a Průmyslu 4.0, ještě 
vzroste důležitost rekvalifikací. Svaz 
ale sleduje, že v momentě, kdy nejsou 
rekvalifikace podporovány evropský-
mi penězi, ministerstva od nich dávají 
ruce pryč. Svaz proto vyzývá MŠMT 
a MPSV, aby to aktivně řešily. Jedná 
se o budoucnost lidí i firem, protože 
rekvalifikace budou čím dál více 
potřeba.

BOJ PROTI SUCHU

OP PIK DUÁLNÍ VZDĚLÁVÁNÍ

JADERNÉ BLOKY

VZDĚLÁVÁNÍ
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Operační program OP PIK je pro 
byznys klíčový. Podporuje konkurence-
schopnost, inovace a plnění cílů nasta-
vených Evropskou unií. Přesto je Česká 
republika v čerpání prostředků kohezní 
politiky EU až na 23. místě.

„Vláda přijala materiál, který se týká 
trendů a rizik v čerpání, tak abychom 
i řídící orgány připravili na to, že jsou 
potřeba dělat další kroky, aby čerpání 
bylo stále rychlejší,“ uvedla ministryně 
pro místní rozvoj Klára Dostálová.

„Podniky měly v minulosti s progra-
mem OP PIK špatné zkušenosti. V po-
slední době ale pozorujeme v nastavení 
programu zlepšení. Podařilo se odstra-
nit mnoho administrativních bariér, 
které firmy odrazovaly od čerpání. Nyní 
navíc očekáváme, že Evropská komise 
v nejbližších dnech obnoví pozasta-
venou certifikaci,“ vysvětluje Jaroslav 
Hanák, prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

„Nyní požadujeme od vlády, aby pod-
le dohody zajistila dostatek finančních 
prostředků na vybrané programy OP 

PIK, které mají reálně šanci je vyčerpat. 
Jedná se například o programy na pod-
poru projektů spojené s aplikovaným 
výzkumem, vývojem a inovacemi, které 
pomohou v dalším rozvoji naší ekono-
miky,“ vypočítává Jaroslav Hanák.

„V příštím období po roce 2020 bude 
mít Česko k dispozici zhruba 500 mili-
ard korun. To je asi o 100 miliard méně 
než v tomto období. Je proto potřeba, 
abychom si stanovili jasné priority, co 
chceme podpořit,“ dodala Dostálová. 

„Je důležité si uvědomit, kam Česká 
republika směřuje. Jsem rád, že se 
čerpání zlepšuje, ale je potřeba ho ještě 
zrychlit. Na druhou stranu se musíme 
dívat nejen na kvantitu, ale také na 
kvalitu projektů,“ komentoval předseda 
odborů Josef Středula.

PODNIKY CHTĚJÍ BÝT ZAPOJENY DO 
ŘEŠENÍ ZVLÁDÁNÍ SUCHA
Průmysl si uvědomuje, že když není voda, 
je jasné, že ji nelze odebírat. Je ale zásadní, 
aby se velcí odběratelé účastnili jednání 
o zvládání sucha.

„Požadujeme, aby novela vodního záko-
na, která je nyní v mezirezortním připomín-
kovém řízení, zajišťovala povinnou účast 
podniků, které patří mezi významné odběra-
tele vody, v komisi pro zvládání sucha,“ říká 
Jaroslav Hanák.

„Vláda si je vědoma, jak závažné dopady 
by sucho mohlo mít, proto ve svých opat-
řeních dělá maximum, aby suchu čelila,“ 
řekl na tiskové konferenci po tripartitě Ri-
chard Brabec, ministr životního prostředí. 

„Podporujeme vládu a ministerstvo 
životního prostředí, aby dál činily kroky 
v boji proti suchu. Doporučujeme, aby 
boj proti suchu vláda zohlednila i v roz-
počtu v roce 2020,“ dodal Josef Středula, 
předseda Českomoravské konfederace 
odborových svazů. 
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N O V I N K Y  V   K O M U N I K A C I

VE SVĚTĚ MÉDIÍ SE NEORIENTUJE PŘES 60 % ČECHŮ

PODÍVEJTE SE NA NEJČASTĚJŠÍ OMYLY KOLEM GDPR

Výzkumná agentura Stemmark 
letos provedla výzkum mediální 

gramotnosti české populace. Podle ní 
lze za mediálně gramotné považovat 
jen 39 % české populace. Agentura 
zjišťovala, jak se celkově lidé v médi-
ích orientují, jestli je znají a ví, kdo je 
vlastní. Ptala se na znalost a poslání 
veřejnoprávních médií. Zjišťovala 
znalost mediálních žánrů a schopnost 
interpretovat mediální sdělení. Mimo 
jiné ověřovala také technické znalosti. 

38 % LIDÍ VÍ, KDO VLASTNÍ 
MAFRA
Češi mají obecně nízké povědomí, 
jaké v ČR existují mediální domy, 
která média pod ně spadají a kdo je 
vlastní. Nejvíce lidí ví, kdo vlastní 
mediální dům Mafra (38 %). Ovšem 
jen 12 % dotázaných správně uvedlo, 
že deník Právo a portál novinky.cz 
patří do jedné mediální skupiny. 

Termín veřejnoprávní médium, 
co to znamená a jaké má takové 

médium povinnosti, lidé příliš vy-
světlit neumějí. Třetina Čechů neví, 
že ČT 24 je veřejnoprávní televize. 
Tiskovou agenturu ČTK označilo za 
veřejnoprávní jen 40 % respondentů. 

LIDÉ MAJÍ PROBLÉM 
IDENTIFIKOVAT FAKE NEWS
Termín fake news zná podle prů-
zkumu 62 % lidí, 44 % respondentů 
tvrdí, že dokáže fake news rozlišit. 
Nicméně pouze 23 % dotázaných 
uvedlo správně, podle čeho by fake 
news rozlišilo. Ostatní respondenti 
se spoléhají na vlastní úsudek a intui-
ci případně na předchozí zkušenosti. 

Podle Markéty Zezulkové z ka-
tedry mediálních studií Univerzity 
Karlovy mají lidé problém přede-
vším s rozlišováním zpráv z nových 
médií. „Přestože s novými médii 
už nějakou dobu žijeme, jsou pro 
nás stále nová a zatím se dostatečně 
nedostala do formálního vzdělávání, 
které by nás na práci s nimi připravi-

lo,“ uvedla Zezulková. „S fake news 
se lidé mohli potkat vždy, dnes je ale 
rozdíl v tom, že se aktivně zapojují 
do jejich šíření. Proto je mediální 
gramotnost v dnešním světě nezbyt-
ná,“ dodala expertka z Univerzity 
Karlovy. (Lenka Dudková)

V květnu letošního roku nabylo účin-
nosti obecné nařízení o ochraně 

osobních údajů takzvané GDPR. Fir-
my musí zajistit, že se v jejich podniku 
budou uchovávat data a nakládat s nimi 

v souladu s tímto nařízením. Ne vždy 
k tomu však mají přesné a úplné infor-
mace. Výsledkem je obrovský chaos.

Svaz průmyslu a dopravy na svých 
stránkách v rubrice Právní infoservis 

zveřejnil sérii pěti populárně-nauč-
ných článků, kterými vysvětlil nejčas-
tější mýty a omyly o GDPR. Firmy 
v nich najdou praktické návody, jak 
případné omyly napravit. 

NA K LUBECH S MINISTRYNÍ PR ÁCE A MINISTREM ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ SVAZ UPOZORNIL 
NA PROBLÉM Y SE ZAMĚSTNÁVÁNÍM CIZINCŮ A NA HROZBU NEDOSTATKU VODY.

MEDIÁLNÍ GR AMOTNOST ČESKÉ POPULACE JE NÍZK Á.  
PROK ÁZAL TO NEJNOVĚJŠÍ V ÝZKUM AGENTURY STEMM ARK. 

SE TK ALI  JSME SE S MINISTRY MAL ÁČOVOU A BRABCEM 

Na podzim Svaz přivítal na dvou 
neformálních setkáních mini-

stryni práce a sociálních věcí Janu 
Maláčovou a ministra životního 
prostředí Richarda Brabce. Zástupci 
firem s nimi diskutovali o klíčových 
tématech pro průmysl.

S ministryní Maláčovou repre-
zentanti Svazu debatovali o rušení 
karenční doby pro výplatu náhrad 
v prvních třech dnech nemoci, zave-
dení elektronické neschopenky nebo 
zaměstnávání cizinců.  Maláčová 
chce zavést elektronickou nescho-
penku, která plně nahradí nynější 
papírový formulář, od začátku roku 
2020. Nultá testovací fáze by se měla 
rozjet v polovině příštího roku. Svaz 
nabídl ministerstvu, že vytipuje 
z členů Svazu firmy, které mu s pří-
pravou celého projektu pomohou. 
Opět začne fungovat pracovní sku-
pina, která se už dříve elektronickou 
neschopenkou zabývala. 

Svaz také ministryni Maláčovou 
upozornil na nekalé praktiky, které 
se objevují kolem zaměstnávání 
cizinců. „Je nepřijatelné, že firmy 
projdou několikaměsíčním mar-
tyriem, aby přivedly kvalifikované 
pracovníky z Ukrajiny nebo dalších 
zemí, a ještě před nástupem do práce 

nebo ve zkušební době jim je přetáh-
ne nějaký zprostředkovatel,“ komen-
tuje Jitka Hejduková, ředitelka Sekce 
zaměstnavatelské Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

UŽ PŘÍŠTÍ ROK BUDE SUCHO  
VELKÝ PROBLÉM
S ministrem Brabcem se zástupci 
Svazu shodli, že sucho a nedostatek 
vody může být už příští rok velký 
problém nejen pro průmysl. Diskuse 
se stočila také na oběhové hospo-
dářství a nový zákon o odpadech. 
Ministerstvo životního prostředí 

už dříve slíbilo, že předloží návrh 
nového zákona o odpadech a zákona 
o výrobcích s ukončenou životností 
ještě letos. Platit by měly od července 
2020.

„Ministr Brabec má hluboké 
odborné znalosti v oblasti životní-
ho prostředí i mimo něj. Je velkou 
výhodou, že je ministrem životního 
prostředí už ve druhé vládě. Zacho-
vává tak kontinuitu práce a agendy, 
do které se zapojuje i Svaz průmyslu,“ 
uzavřel prezident Svazu průmyslu 
a dopravy ČR Jaroslav Hanák. (red)

Je nepřijatelné, že firmy projdou několikaměsíčním martyriem, aby přivedly kvalifikované 
pracovníky z Ukrajiny, a ještě před nástupem do práce nebo ve zkušební době jim je 
přetáhne nějaký zprostředkovatel. Kontext  

a souvislosti 
GDPR → 

Souhlasy se  
zpracováním  

osobních údajů → 

Pověřenci pro 
zpracování  

osobních údajů → 

Přeshraniční  
přenosy osobních 

 údajů → 

Procesy  
implementace  

GDPR ve firmách →

KTERÁ MÉDIA 
PATŘÍ K TZV. 

VEŘEJNOPRÁVNÍM 
MÉDIÍM (PODÍL 

SPRÁVNÝCH 
ODPOVĚDÍ)

Zdroj: STEM/MARK
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V JABLONCI SE JIŽ POSEDMÉ 
SEŠLI ZÁSTUPCI SKLÁŘSKÉHO 
PRŮMYSLU 
Českému sklářství se daří. To moh-
li konstatovat představitelé sklářského 
průmyslu v rámci tradičního Sklářské-
ho svítání, které již posedmé uspo-
řádal v Jablonci nad Nisou Svaz prů-
myslu a dopravy ČR. Právě sklářství 
je odvětvím s nejvyšší mírou automa-
tizace. Investice do nejmodernějších 
technologií jsou tak na denním pořád-
ku. V Česku nyní působí 108 sklář-
ských firem, přičemž v segmentu pra-
cuje necelých 20 tisíc lidí. 

PRACOVNĚ-PRÁVNÍ LEGISLATIVA 
BYLA TÉMATEM DISKUSNÍCH FÓR 
V PLZEŇSKÉM, KARLOVARSKÉM 
A JIHOČESKÉM KRAJI
Regionální zastoupení SP ČR pro Pl-
zeňský, Karlovarský a Jihočeský kraj 
má za sebou sérii kulatých stolů a dis-
kusních fór na odborná témata, která 
v současné době zaměstnavatele nej-
více zajímají. Konkrétně se jednalo 
například o takzvané poradní sbory 
Oblastního inspektorátu práce, kte-
ré proběhly na začátku října a listopa-
du v prvních dvou zmíněných krajích. 

Tématem diskusí byla například pro-
blematika pracovně-právních vztahů. 
V Českých Budějovicích se pak v po-
lovině listopadu uskutečnilo diskus-
ní fórum o zaměstnávání cizinců, kde 
se probíralo zařazení firem do Reži-
mu Ukrajina a Režimu ostatních států 
(Mongolsko, Filipíny, Srbsko).

PODZIM BYL NABITÝ AKCEMI 
I V PRAZE A STŘEDOČESKÉM 
KRAJI
Ochuzeny o příležitost, dozvědět se 
něco nového, nebyly firmy ani v Pra-
ze a Středočeském kraji. I zde byly té-
matem diskusních fór pracovně-práv-
ní vztahy. S inženýrem Janem Šeligou 
mohli účastníci probrat povinnosti 
zaměstnavatelů z pohledu BOZP. Po-
slední letošní diskusní fórum v tom-
to regionu se pak věnovalo Režimu 
ostatní státy. Informace o problema-
tice a novinkách účastníci získali jak 
od expertů ze SP ČR, tak odborníků 
z ministerstva průmyslu a obchodu.

V KRAJÍCH POKRAČOVALY  
BURZY PRÁCE
Pestrý podzimní program připravilo 
i regionální zastoupení pro Olomouc-

ký, Pardubický a Zlínský kraj. Během 
září a října v těchto regionech proběh-
ly kulaté stoly na téma spolupráce fi-
rem a škol. Pokračovala i série úspěš-
ných akcí s názvem Burzy práce. Svaz 
s touto akcí zavítal konkrétně do Šum-
perku, Přerova, Prostějova, Olomouce 
a nově i do Jeseníku. 

V BRNĚ SE ŘEŠILO 
ZAMĚSTNÁVÁNÍ CIZINCŮ
Firmy z Jihomoravského kraje si moh-
ly ujasnit, jaké mají v současné době 
možnosti v oblasti zaměstnávání ci-
zinců. Listopadové diskusní fórum 
nabídlo konkrétní rady a postupy, jak 
se zařadit do Režimu ostatní státy 
i Režimu Ukrajina. 

JIHOMORAVSKÝ KRAJ A KRAJ 
VYSOČINA ZNAJÍ SVÉ FIRMY ROKU
Regionální zastoupení SP ČR pro Ji-
homoravský kraj a Kraj Vysočina za-
sedlo v porotě prestižní soutěže Firma 
roku. Za první ze zmíněných krajů 
zvítězil výrobce dekoračních předmě-
tů BD-Tova, živnostnicí regionu byla 
jmenována vinařka Hana Bartoníko-
vá. Vítěznou firmou Kraje Vysočina 
se pak stal výrobce pánských oble-

ků a pracovních oděvů Vývoj, oděv-
ní družstvo v Třešti. Nejúspěšnějším 
živnostníkem byl vyhlášen kavárník 
Josef Švec. 

JUBILEA V KARVINÉ OSLAVILI 
TÝDNEM ŘEMESEL
Svaz podpořil akci „Týden řemesel, 
techniky, technologií aneb I malé kolo 
roztočí ta velká“, která proběhla na 
začátku listopadu v prostorách Střed-
ní školy techniky a služeb v Karviné. 
Akce se konala u příležitosti oslav 100 
let od vzniku České republiky, 750 let 
města Karviná a 100 let výročí SP ČR, 
jehož je škola také členem. Za celý tý-
den školou prošlo téměř 2000 dětí 
a žáků od mateřských, základních až 
po střední školy. Prohlédnout si moh-
li nejnovější technologie a produkty 
od elektromobilů po virtuální reali-
tu, na konkrétních hrách si pak měli 
možnost otestovat logické a technické 
myšlení. 
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CO SE ŘEŠÍ V REGIONECH

Z P R Á V Y  Z   R E G I O N Ů Z P R Á V Y  Z   R E G I O N Ů

JAKÉ AKTIVITY PLÁNUJE SEKCE SLUŽEB A REGIONÁLNÍCH ZASTOUPENÍ V ROCE 2019?

V příštím roce bychom rádi navázali na formát, který se nám letos osvědčil. Jsou to zejména 
aktivity směřující ke zviditelnění Svazu průmyslu, sběru informací z jednotlivých regionů pro 
podporu podnikatelského prostředí, a to jak formou různých diskusních fór, kulatých stolů, tak 
i třeba podporou žáků a studentů v rámci živých knihoven povolání. Dále bychom rádi rozši-
řovali členskou základnu nejen o klasické obory průmyslu, ale také o společnosti s unikátním 
know-how. Připravujeme nový formát nabízených služeb, který bude primárně vycházet ze 
stávající nabídky a poslání Svazu, ale také služby, které mohou pomoci naší členské základně 
v jejich podnikání. Dále se více zapojíme při organizaci v rámci MSV v Brně a standardně při 
valných hromadách. Čekají nás v příštím roce velké výzvy. SP je skvělá značka a jsem rád, že 
se svým týmem můžu být u toho a pomoci při naplňování její filozofie a vize.  
VÍT ZAPLETAL  
ředitel Sekce služeb a regionálních zastoupení

PETR HOLICA JE NOVÝM 
KONTAKTEM PRO FIRMY ZE 
ZLÍNSKÉHO KRAJE 
Novým manažerem SP ČR pro 
Zlínský kraj se stal dosavadní zá-
stupce Moravskoslezského kraje Petr 
Holica. Nově tedy bude mít na sta-
rosti obě oblasti. Regionální mana-
žer Richard Koubek zůstane i nadále 
kontaktem pro podniky z Olomouc-
kého a Pardubického kraje.

Máte zájem o on-line školení o ochraně 
osobních údajů?

Objednávejte na Vyškoleno.cz 
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L INE T GROUP

Téměř 1700 zaměstnanců vyrobí 
více než 100 tisíc lůžek ročně ve 
třech závodech. Tržby firmy rostou 
dvouciferným tempem ročně. Za 
poslední období dosáhly 252 mil. eur. 
Tomáš Kolář je výkonným ředitelem 
celé skupiny. Největším akcionářem 
společnosti je Zbyněk Frolík, 
viceprezident SP ČR. Linet je hrdým 
partnerem 100 let Svazu průmyslu 
a dopravy ČR.

Linet se prakticky každých pět let 
zdvojnásobí. Platí to ještě? 

Naším cílem je vyrůst do roku 2022 
na cca 400 milionů eur tržeb. Je to 
ambiciózní, když si uvědomíte, že 
světový trh, na němž působíme, 
roste o 1–2 % ročně. My v průměru 
tempem dvouciferným, tedy přede-
vším na úkor konkurence. Do toho 
musíme počítat s posilováním koru-
ny a pohyby dolaru vůči euru. Na-
víc jde o projektový byznys, běh na 
dlouhou trať.

Jak to myslíte? 
Nákupy postelí jsou několikaletou 
záležitostí. Často jde o veřejné pro-
středky, tedy nejdřív se alokují rozpo-
čty, pak vyhlásí tendr, který také není 
rychlou záležitostí. V průběhu se 

může stát cokoliv. Když turecká lira 
spadla o desítky procent, de facto to 
ze hry vyloučilo zahraniční firmy. 

Přesto jste úspěšní. V USA jste 
už dosáhli ročních tržeb nad 
50 miliónů dolarů...
A máme tam mnohem větší am-
bice. Americký trh je největší na 
světě a my tam umíme vyhrávat i ty 
nejprestižnější kliniky. Kdybych 
to měl zlehčit, opravdu není náho-
da, že zrovna na posteli Linet ležel 
v seriálu House of Cards americký 
prezident. Chceme tam expando-
vat i s výrobky společnosti Borcad 
Medical, kterou jsme koupili v roce 
2016. Jejich porodní lůžka nemají 
konkurenci. A v USA kupují jen to 
nejlepší.

LINET ROSTE VÝRAZNĚ RYCHLEJI NEŽ SVĚTOVÝ TRH
LINET JE PŘÍK LADEM TOHO, JAK PR AKTICKY Z NULY V YRŮST NA JEDNOHO 
Z HLAVNÍCH HR ÁČŮ NA TRHU NEMOCNIČNÍCH POSTELÍ. A CO VÍC. LINET USPĚL 
I NA VELMI SLOŽITÉM TRHU VE SPOJENÝCH STÁTECH AMERICKÝCH. V EVROPĚ 
UŽ JE ČÍSLEM JEDNA, V Y VÁŽÍ DO STO ZEMÍ SVĚTA. JAK NA TO? ZEPTALI JSME 
SE TOMÁŠE KOLÁŘE ,  V ÝKONNÉHO ŘEDITELE, KTERÝ EXPANZI SPOLEČNOSTI 
REŽÍRUJE SPOLU SE ZBY ŇK EM FROLÍK EM ,  HLAVNÍM AKCIONÁŘEM FIR M Y. 

Není náhoda, že zrovna na posteli Linet 
ležel v seriálu House of Cards americký 
prezident.Fo

to
: L

in
et

Kolik lůžek vlastně ročně vyrobíte?
Přibližně 100 tisíc. To je více poste-
lí, než je v provozu v České republice. 
Proto jde většina produkce na export 
do více než sta zemí celého světa. Vedle 
prostoru pro růst v USA vnímáme silně 
také Asii, kde se pohybujeme v nejvyš-
ším segmentu zboží. Pro představu, top 
čínských nemocnic, do kterých se umí-
me prosadit, je 850. Zatím je to pro nás 
procento tržeb, ale aktivně se čínským 
trhem zabýváme poslední dva roky. 
 (PR rozhovor) 

ČESKÁ FINTECH ASOCIACE
Asociace sdružuje poskytovatele fin-
tech řešení a podporovatele fintech 
ekosystému. Vede pracovní skupi-
ny, pořádá workshopy a expertní 
akce. Je také kontaktním místem 
pro inovátory, investory, regulátory 
a obchodní partnery. 

MICROSOFT, s.r.o.
Microsoft umožňuje digitální trans-
formaci v éře inteligentního cloudu 
a inteligentního internetu věcí. Chce 
pomoci každému člověku a každé 
organizaci na světě dokázat více. 
Microsoft Corp. vznikla v r. 1975. 
V Česku působí od r. 1992, od r. 2016 
jako Microsoft Česko a Slovensko.

RPG RECYCLING, s.r.o.
Uherskobrodská společnost se za-
bývá sběrem, svozem, recyklací od-
padu, jako jsou pneumatiky či pryž, 
a následným prodejem jeho výstupů. 
Firma má celorepublikovou působ-
nost s přesahem v zahraničí.

ŠKODA JS a.s.
Přední tuzemský dodavatel tech-
nologií pro jadernou energetiku se 
zaměřuje na inženýring, výrobu 
komponent a servis pro jaderné 
elektrárny. Vedle stavby jaderných 
zdrojů v ČR a na Slovensku má 
v portfoliu i zakázky pro Maďarsko, 
Ukrajinu, Bulharsko nebo Německo. 

VDT TECHNOLOGY a.s.
Mladá česká firma se specializuje 
na dodávky bezpečnostních řešení 
a služeb. Zaměřuje se na ochranu 
kritické infrastruktury a inteligentní 
řízení dopravy a budov. Bezpečnost-
ní technologie spojuje s digitálním 
modelováním a řešeními na platfor-
mě IoT.

VIKTORSTAV s.r.o.
Firma s dvacetiletou tradicí na čes-
kém trhu se věnuje podnikatelským 
aktivitám v oblasti stavebnictví. Zá-
kazníkům nabízí generální dodávky 
staveb včetně kompletního servisu, 
a to jak u komerčních a průmyslo-
vých objektů, tak bytových domů.

VÍTÁME NOVÉ ČLENY
DAGMAR KUCHTOVÁ
generální ředitelka Svazu průmyslu a dopravy ČR 

Těší mě, že opět můžeme přivítat nové členy.  
Věřím, že se aktivně zapojí do aktivit Svazu. 

ROZLOUČILI JSME SE S KOLEGOU

Na začátku listopadu tragicky zahynul náš bývalý kolega David Vondrák. 
Ve Svazu průmyslu a dopravy pracoval 3 roky jako manažer pro komunika-
ci se členskou základnou. V roce 2015 koordinoval kampaň Rok průmyslu 
a technického vzdělávání, kterou Svaz vyhlásil. V únoru 2018 pak nastoupil 
do společnosti Simplex CZ s.r.o. 

s.r.o.
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Vznikla spojením dvou největších 
českých skupin Delta Pekárny 

a Odkolek. Skupinu tvoří třináct re-
gionálních pekáren, rovnoměrně po-
krývajících celé území ČR. Všechny 
pekárny jsou držitelem prestižní me-
zinárodní certifikace FSSC 22000. 
Společnost United Bakeries je rovněž 
jednou z nejvýznamnějších pekáren-
ských firem v Evropské unii. 

Pekárny United Bakeries v roce 
2017 vyrobily cca 100 000 tun chle-
ba a pečiva. Pokud bychom vyrobe-
né chleby a pečivo rozložili natěsno 
vedle sebe, zabraly by plochu téměř 
12 tisíc fotbalových hřišť maximál-
ních rozměrů podle klasifikace FIFA. 
Třináct pekáren ve skupině UB vloni 
vyrobilo bezmála tři čtvrtě miliar-
dy kusů klasických rohlíků. Pro Vaši 
představu, kdyby se vytvořil z těchto 
rohlíků řetězec, pak by omotal země-
kouli kolem rovníku téměř třikrát! 

Společnost United Bakeries nabízí 
svým odběratelům a zákazníkům ši-
roké portfolio výrobků nejvyšší kva-
lity za nejlepší cenu a špičkový servis. 
Neustále sleduje nové trendy a inovuje 
svůj sortiment a permanentně zkvalit-
ňuje image svých značek a posiluje je-
jich hodnotu. Nejdůležitějším cílem je 
být zodpovědnou firmou ve vztahu ke 
společnosti, zaměstnancům a životní-
mu prostředí, a především posilovat 
hodnoty fair-play v obchodních vzta-
zích a přinášet hodnotu akcionářům, 
zaměstnancům a zákazníkům. 

Díky rostoucímu obratu v segmen-
tu řetězců společnosti rostly i pohle-
dávky před splatností, a tudíž vznikla 
potřeba posílení cash-flow. Zároveň 
společnost United Bakeries chtěla jít 
cestou samofinancování tohoto růs-
tu, což vyžadovalo snížit pracovní 
kapitál vázaný v oběžných aktivech. 
Aby toho bylo dosaženo, bylo nutné 

zrychlit obrátku pohledávek u vybra-
ných zákazníků, aniž by zákazníci byli 
žádáni o úpravu doby splatnosti fak-
tur. Factoring se ukázal jako nejlepší 
řešení bez nutnosti navyšovat úvěro-
vou angažovanost. Využitím factorin-
gu došlo k uvolnění cca 80 miliónů 
Kč z pracovního kapitálu, které mohly 
být využity na posílení cash-flow. 

Nové řešení ediFACTORING od 
Factoringu ČS a společnosti EDITEL 
nabídlo ideální příležitost využít EDI 
dokumenty k zajištění služby.

Přechodem na ediFACTORING 
se zajistilo financování bez administ-
rativní zátěže – faktury a ostatní do-
kumenty si Factoring České spořitelny 
načítá automaticky z datového provo-
zu mezi společností a odběrateli. Tím 
pádem se nedělá nic navíc a není po-
třeba manuálně řešit dokladovost. 

www.united-bakeries.cz
(PR článek)

EDIFACTORING V UNITED BAKERIES
UNITED BAKERIES JE PŘEDNÍ PEK ÁRENSK Á SKUPINA V ČESKÉ REPUBLICE.

P A R T N E R  1 0 0  L E T  S V A Z U 

Břeclavská Fosfa byla založena v roce 1884. Podnik je 
součástí FB HOLDING Group, do níž spadá také 
výrobní závod v Německu a joint venture  

v Kazachstánu. Fosfa je největším zpracovatelem žlutého 
fosforu v Evropě, své produkty vyváží do více než osmdesáti 
zemí světa. Fosfa jako Life Science společnost vyvíjí a vyrábí 
vlastní řadu přírodních produktů nejvyšší kvality pro péči 
o tělo a domácnost Feel Eco a provozuje první vertikální farmu 
na území České republiky Feel Greens. Úspěšně si také vede 
v oblasti obchodu s energiemi pod značkou Feel Ecoenergy.

Ve Fosfě se učí využívat systémy řízení Tomáše a Jana 
Antonína Bati. Pro filozofii Fosfy je důležitý výrok Tomáše 
Bati, že smyslem podnikání je služba. To zcela zapadá  
i do dalšího inspiračního zdroje Fosfy, kterým je příroda.  
Ta funguje na stejném principu: druh zaniká, pokud není 
potřebný pro zbytek fauny a flóry.

Fosfor je látka, která mimo přírodu nemá ekvivalent.  
Je nenahraditelná a výjimečná. Bez ni by nebyl život. 
Podobně výjimečné produkty a služby chce poskytovat 
svým zákazníkům Fosfa. Ve Fosfě věří v přínos trvalých  
a postupných změn, tak jak to učí filozofie Kaizen. Jedná se  
o nekonečný příběh práce se spolupracovníky, kterému 
výrazně pomáhá i vlastní Fosfa Univerzita.

Konkrétním příkladem přístupy Fosfy je vývoj a výroba vlast-
ní značky Feel Eco. Na začátku stálo náročné přání: vyvinout 
takové prací prostředky, které by bez obav mohl každý 
používat pro svoje děti. V současnost Feel Eco má mimo jiné 
vlastní Baby řadu: dermatologicky testovanou, šetrnou  
k přírodě i lidem. A protože spolupracovníci z Fosfy používají 
prostředky péče o tělo a domácnost ve svých rodinách, 
mohou je s důvěrou doporučovat svým zákazníkům.

Fosfa jako skutečně společensky odpovědná firma 
pomáhá rozvoji regionu, ve kterém působí. Ať je to denní 
stacionář Biliculum, Volejbalový  klub Břeclav, 
Československá obec legionářská a mnoho dalších aktivit, 
Fosfa zůstává věrna svému Kodexu společenské 
odpovědnosti.

Fosfa je společnost s tradicí, dynamickou současností a vizí 
do budoucna. Inspiruje se přírodou, využívá nejmodernější 
technologie a s pokorou krůček po krůčku se učí měnit sebe 
sama ve stále užitečnější firmu pro svoje zákazníky. 

www.fosfa.cz

Fosfa  
Life Science 
company

„Vše, co je podle 
přírody,  
je hodno úcty“, 
Marcus Tullius Cicero

←
↑
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ROADSHOW „ZAŽIJTE TO ZNOVU“
Unikátním způsobem připomenout 
a oslavit výročí vzniku republiky. 
Takový byl cíl škodovácké roadshow 
s názvem „Zažijte to znovu.“ Svým 
rozsahem mimořádné akce putovaly 
po městech celé republiky a na místě 
vždy představily výstavu historických 
fotografií a předmětů včetně uká-
zek dobové školy, banky či kavárny. 
Chybět samozřejmě nemohly ani 
historické vozy. I přesto celá akce 
odpovídala současným technolo-
gickým trendům – k vidění tak byla 
jak virtuální realita, tak originální 
večerní videomapping.

PŘÍBĚH HUDBY
Poslední zářijový den se v pražském 
Obecním domě uskutečnil velkolepý 
koncert pro širokou veřejnost, bě-
hem něhož vystoupili čeští a sloven-
ští umělci, kteří představují nejdů-
ležitější milníky hudební historie 
uplynulého století. 

LVÍ STOPA
Na přelomu května a června ab-
solvoval cyklistický nadšenec se 
speciální zálibou v dlouhých tratích 
Milan „Forrest“ Silný s podporou 
značky Škoda trasu ve tvaru dvouo-
casého lva – našeho národního zna-

ku. Na tom by nebylo nic zase tak 
zajímavého, pokud by tato pečlivě 
naplánovaná trasa nespojovala téměř 
celou republiku a neměřila v součtu 
přes 1 900 km. K rekordní jízdě se 
na nejrůznějších místech republiky 
postupně přidávaly stovky amatér-
ských cyklistů. 

Akce rovněž splnila požadavky 
oficiálně uznatelného rekordního 
zápisu – jednak v počtu lidmi uje-
tých kilometrů a jednak ve velikosti 
GPS obrazce znázorněného v pro-
středí mapového rozhraní s téma-
tikou národního symbolu, který ve 
světě zatím nemá obdoby.  

POUZE V ROCE 2018 EXTRA 
VÝBAVA ZA 100 KČ
Škoda Auto slaví stoleté výročí vzni-
ku republiky také paketem mimo-
řádné výbavy s názvem Edice 100. 
Až do konce roku si mohou zákazní-
ci za symbolických 100 Kč objednat 
unikátní prošití sedadel a koženého 
volantu v barvě trikolóry, našité 
vlajky na předních sedadlech a loga 
edice 100 na předních blatnících.  
 (PR článek)

100 LET STÁTNOSTI POD TAKTOVKOU ŠKODA AUTO
LETOŠNÍ, PRO ČESKOU REPUBLIKU TAK V ÝZNAMNÝ ROK, VE KTERÉM SLAVÍME 100 
LET NOVODOBÉ STÁTNOSTI, SI PŘIPOMÍNÁ I ŠKODOVK A, A TO HNED CELOU Ř ADOU 
ORIGINÁLNÍCH AKTIVIT VZTAŽENÝCH V ÝHR ADNĚ KE KULATÉMU JUBILEU.

P A R T N E R  1 0 0  L E T  S V A Z U
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FIRST TRANSPORT LINES

Autobusová doprava
Kamionová doprava

Truck & Bus - Servis a díly

Čerpání nafty a CNG

Celní služby Spedice

Cestovní kancelář

Prodej a servis IVECO

Čerpací stanice

Prezident společnosti:
Ing. Jaroslav Hanák 

FTL - First Transport Lines, a.s.  - Prostějov

 dopravní , servisní a obchodní společnost.

COCA-COLA LETOS V ČESKÉ REPUBLICE SLAVÍ 25 LET SVÉHO V ÝROBNÍHO 
ZÁVODU V PR AZE-KYJÍCH. V ÝROČÍ OSLAVILA ZÁSADNÍMI INVESTICEMI – DO 
MODERNIZACE SV ÝCH LINEK A DALŠÍCH TECHNOLOGIÍ DALA PŘES 400 MILIONŮ 
KORUN. „NÁŠ ČESKÝ ZÁVOD MÍŘÍ MEZI NEJDŮLEŽITĚJŠÍ ZÁVODY SYSTÉMU 
COCA-COLA V EVROPĚ. V INVESTICÍCH BUDEME POKR AČOVAT, V ROCE 2019 BY 
MĚLY JEŠTĚ VZRŮST,“ ŘÍK Á ŘEDITEL VNĚJŠÍCH VZTAHŮ COCA-COLA HBC ČESKO 
A SLOVENSKO A ČLEN PŘEDSTAVENSTVA SP ČR PETR JONÁK .

V ČESKÉ REPUBLICE JSME INVESTOVALI 
MILIARDY, DALŠÍ INVESTICE PŘIJDOU

Letos v červnu jste oznámili velké 
investice. Do čeho dnes investuje 

výrobce nealko nápojů?
Od roku 1993 vlastníme výrobní 
závod v Praze-Kyjích, vyvážíme 
stabilně do desítky zemí, v sezoně pak 
až do 25 států. Investujeme do něj 
průběžně, miliardy korun. Letos tedy 
máme výročí 25 let a podle mě není 
lepší způsob, jak to oslavit než právě 
největšími investicemi v naší historii. 
Zcela jsme zmodernizovali dvě naše 
výrobní linky – PET linku a unikátní 
aseptickou linku, na které se vyrábějí 
ty nejcitlivější produkty. Linka totiž 
eliminuje riziko mikrobiální konta-
minace lahví. Pořídili jsme novou 
sirupárnu, investujeme do bezpeč-
nosti výroby i do nových kanceláří 
pro naše zaměstnance. Letošní in-

vestice přesáhly 400 milionů korun. 
Nyní dokončujeme plán na rok 2019 
a předpokládám, že investice budou 
ještě vyšší.

Kam zamíří tyto prostředky?
Nadále primárně do výrobních tech-
nologií. Soustředíme se na inovace, 
efektivitu výroby a také dopad na 
životní prostředí. Ještě před 10 lety 
jsme na výrobu litru nápoje potřebovali 
3 litry vody, dnes je to již jen 1,7 litru. 
Recyklace pevného odpadu je nyní přes 
90 %, veškerou elektřinu využíváme 
z obnovitelných zdrojů. Ve velkém 
budeme měnit naše chladící zařízení 
u zákazníků za nová, ekologická. Chce-
me také zavádět principy Průmyslu 4.0 
třeba do našich skladovacích kapacit.

Jaké produkty v ČR vyrábíte?
Jsou to všechny naše sycené nápoje 
(Coca-Cola a Coca-Cola ZERO, Fanta, 
Sprite, Kinley), ledové čaje Fuzetea, 
džusy Cappy nebo energetické nápoje 
Monster. Na co jsem opravdu pyšný, 
že na nové aseptické lince vyrábíme 
od jara jako první v Evropě nápoje 
rostlinného původu (někdy nesprávně 
označované za rostlinná mléka) značky 
AdeZ. Nyní tyto výrobky z mandlí, 
kokosu, rýže nebo obilí vyvážíme 
do 11 států, od roku 2019 je budeme 
prodávat i v ČR.

Vaše nápoje jsou ve skle, PET 
lahvích nebo plechovkách. Jaký je 
váš postoj k novým cílům EU na 
sběr a recyklaci obalů?
Do roku 2030 chceme celosvětově třídit 
a recyklovat stejné množství odpadů, jaké 
dodáme na trh – chceme tedy 100 % re-
cyklaci. Všechny naše obaly jsou již dnes 
zcela recyklovatelné. V ČR jsme také 
lídry v používání recyklovaného PETu 
v našich lahvích a do roku 2025 chceme, 
aby tento podíl byl minimálně 35 %. Svět 
objektivně čelí problému s obaly a stejně 
jako jiné firmy, i my neseme spoluodpo-
vědnost za řešení.  (PR rozhovor)

INFOBOX

PETR JONÁK (38)
Ředitel vnějších vztahů a udržitelnosti ve společnosti 
Coca-Cola HBC Česko a Slovensko. Od roku 2014 je členem 
představenstva SP ČR. Dříve působil na manažerských po-
zicích ve společnostech Škoda Auto, AWT nebo OKD. Pět let 
působil jako ekonomický redaktor ČTK v Praze a Bruselu. 
Vystudoval VŠE, je ženatý a má dceru.

P A R T N E R  1 0 0  L E T  S V A Z U

40

IN
ZE

R
CE

 ↓
 



43

MOTOR JIKOV GROUP A.S. PATŘÍ MEZI DŮLEŽITÉ ČLENY SVAZU PRŮM YSLU 
A DOPR AV Y. PŘEDSEDA PŘEDSTAVENSTVA A GENER ÁLNÍ ŘEDITEL FIR M Y 
MIROSLAV DVOŘ ÁK JE ZÁROVEŇ PŘEDSEDOU DOZORČÍ R ADY SVAZU PRŮM YSLU 
A DOPR AV Y. „120LETOU HISTORII MOTORU JIKOV POVAŽUJI ZA DŮLEŽITOU 
KONKURENČNÍ V ÝHODU,“ ŘÍK Á.

MOTOR JIKOV OSLAVÍ V ROCE 
2019 120 LET OD ZALOŽENÍ

Svaz průmyslu a dopravy slaví 
letos sto let. Vaši firmu čeká  

v roce 2019 historický milník…
Oslavíme již 120 let od založení 
společnosti. Bohatou historii a tra-
dici firmy považuji za naši zásadní 
konkurenční výhodu. Je to důkaz 
stability nejen pro naše zákazníky 
ale i více než 800 našich zaměstnan-
ců. Dnes jsme jako ryze česká firma 
schopni nabídnout zákazníkům 
prostřednictvím čtyř dceřiných spo-
lečností dodávky celého projektu na 
klíč. Nabízíme komplexní řešení na 
míru, od vývoje dílu, odlitku, po vý-
robu forem, ostřihů, odlitků z hliní-
ku, litiny, po přípravky na obrábění, 
kontrolu, montáž a testování, dále 
jednoúčelové stroje a linky, včetně 
automatizace a robotizace pro jed-
notlivé technologie a operace.

Ekonomika je na vrcholu. Jak se 
daří MOTORU JIKOV?
Jen za letošní rok investujeme 
250 milionů korun. Zavádíme 
další automatizovaná robotizovaná 

pracoviště dle nároků Průmyslu 4.0. 
Diverzifikujeme portfolio odběrate-
lů, abychom nebyli závislí na jednom 
segmentu zákazníků. Plánujeme, že 
v příštím roce by měly tržby celého 
holdingu atakovat dvě miliardy ko-
run. To by představovalo za deset let 
od krize nárůst o 1,1 miliardy. 

Firma patří mezi důležité 
zaměstnavatele v Jihočeském 
kraji. Zapojujete se i v dalších 
oblastech života lidí na jihu Čech?
Nejen business je naším cílem. 
V uplynulém roce podpořil MO-
TOR JIKOV v rámci společenské 
odpovědnosti firmy přes tři desítky 

subjektů z oblastí sportu, kultury, 
zdravotnictví a sociálních služeb 
celkovou částkou přes 2,5 milio-
nu korun. Do oblasti společenské 
odpovědnosti do značné míry řadím 
i náš výrobní program plnicích stanic 
CNG. Přispíváme tak k rozšíření 
ekologického paliva mezi motoristic-
kou veřejnost nejen v České repub-
lice, ale i dalších osmnácti zemích 
celého světa. Dlouhodobě podpo-
rujeme mateřské, základní školy 
a střední školy v regionu.  (PR rozhovor)

MOTOR JIKOV GROUP 

Firma založena v roce 1899. 
Součástí holdingu MOTOR JIKOV 
GROUP jsou společnosti MOTOR 
JIKOV Slévárna a.s., MOTOR 
JIKOV Fostron a.s. a MOTOR 
JIKOV  Strojírenská a.s. a MOTOR 
JIKOV GREEN. Tržby holdingu 
za rok 2017 byly 1,75 miliardy 
korun. Hlavními obory podniká-
ní jsou slévárenství, obrábění, 
montáže a speciální procesy 
(výroba forem a jednoúčelových 
strojů). To vše pro automobilový 
a spotřební průmysl. 

V uplynulém roce podpořil MOTOR JIKOV 
v rámci společenské odpovědnosti firmy přes 
tři desítky subjektů z oblastí sportu, kultury, 
zdravotnictví a sociálních služeb.
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GLOBÁLNÍ ZMĚNY K LIM ATU LETOS UDEŘILY S NEBÝ VALOU SILOU, A FOSILNÍ 
PRŮM YSL JE OPĚT NA PR ANÝŘI. STÁLE VŠAK POKR AČUJEME VE ZPŮSOBU ŽIVOTA, 
KTERÝ VEDE KE ZV YŠOVÁNÍ SPOTŘEBY ENERGIE. TÉ FOSILNÍ.

ODMÍTAT FOSILNÍ PALIVA  
JE SNAZŠÍ, NEŽ SE ROZLOUČIT 
S MODERNÍM ŽIVOTEM

Elektrárna Chvaletice letos do-
sáhla historicky nejvyšší měsíční 

výroby. Ne však v mrazivém lednu, 
nýbrž v horkém červenci. Léto je 
doba odstávek a údržby, jenže když 
se rozjedou klimatizace a ventilátory, 
je třeba pár uhelných bloků navíc. 
Ještě před 15 lety byla zimní spo-
třeba o 30 % vyšší než letní, dnes je 
rozdíl 20 %. Počet klimatizací se za 
5 let zdvojnásobil – Praha při 30 °C 
spotřebuje výkon jednoho bloku 
elektrárny Temelín a extrémní horka 
navýší celkovou spotřebu o 4 %. 

U výkonové kapacity je nejpalči-
vějším problémem trend elektrifika-
ce zejména v dopravě, k níž ji nutí 
emisní legislativa. Elektromobil při 
ročním nájezdu 14 000 km spo-
třebuje cca 3,5 MWh – jako jedna 
domácnost! Osobních aut u nás jezdí 
5,5 milionu, a pokud by všechna byla 
elektrická, nárůst čisté spotřeby bude 
třetinový!

Brusel chce snížit do roku 2030 
emise o 30 % vůči roku 2021. A pod-
le německého institutu DLR se pro 
naplnění klimatických dohod musí 
zakázat auta se spalovacími motory 
do roku 2025, hybridy do 2030.

V ČR DNES FUNGUJE PŘES 
70 TISÍC TEPELNÝCH ČERPADEL
O sektoru vytápění se mlčí, navzdory 
fenoménu štědře přikrmovaného 
dotacemi: tepelným čerpadlům. 

V ČR jich dnes funguje přes 70 tisíc, 
ale brzy jich nebudou desítky, nýbrž 
stovky tisíc, a roční spotřeba se zvýší 
na terrawatthodiny.

Nejbizarnější jsou bitcoiny. Loni 
celosvětově jejich ‚těžaři‘ spotřebova-
li 29,5 TWh, tedy jako polovina ČR. 
Dominantní část připadá na Čínu, 
ale kdo ví, jak se energeticky náročná 
móda projeví v Evropě?

Poslední případ k zamyšlení: 
nákupy v e-shopu. Jsou ‚ekologické‘, 
protože nevytáhneme paty z domu? 
Ale distribuční centra a doprava 
jedou naplno, aby k nám zboží do-
razilo. V USA už mají první studie 
prokazující zvýšení spotřeby kvůli 
e-obchodům.

Moderní život je plný paradoxů. 
Bědujeme nad globální změnou 
klimatu, tleskáme dohodám o snížení 
emisí a spíláme fosilním baronům. Ti 
„nejodvážnější“ (aktivisté) v němec-
kém Hambachu svými těly brání 
prales před bagry těžařů. Ale pak 
bojujeme proti horku klimatizacemi, 
proti zimě tepelnými čerpadly, chce-
me „čisté“ elektromobily, e-shopy, 
bitcoiny...

A to nejen když fouká vítr a svítí 
slunce. Směřujeme tedy ke zdrojům 
nezávislým na počasí, a protože od 
jádra se svět odvrací, spoléháme se 
na fosilní energii. Její výroba sice 
smrdí, ale spotřeba už zjevně ne. 
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„VÍCE NEŽ 80 LET NAŠICH ZKUŠENOSTÍ A STR ATEGICKÉ PARTNERSTVÍ SE SILNÝM 
PARTNEREM PKN OR LEN JE ZÁRUKOU DALŠÍHO RŮSTU NAŠÍ FIR M Y I ČESKÉ 
EKONOMIKY,“ ŘÍK Á KRZYSZTOF ZDZIARSKI ,  GENER ÁLNÍ ŘEDITEL R AFINÉRSKÉ 
A PETROCHEMICKÉ SKUPINY UNIPETROL.

JSME PILÍŘEM ČESKÉHO PRŮMYSLU
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V říjnu letošního roku se stal 
polský PKN Orlen jediným 

vlastníkem Unipetrolu. Co se 
změnilo?
Zjednodušila se naše akcionářská 
struktura a plně můžeme využít náš 
vztah s takto silným partnerem. Je 
dobře, že je jím silná a stabilní spo-
lečnost podnikající ve stejném oboru 
jako my a nikoliv mix finančních 
investorů. Toto strategické partner-
ství je přínosné z pohledu českého 
průmyslu i celé české ekonomiky. 
Nám v Unipetrolu se nyní otevírá 
ideální prostor pro další růst.

V jakém smyslu?
Rafinérský a petrochemický obor 
prochází velkými změnami v ob-
lasti mobility a pohonných hmot 
a v oblasti výroby a recyklace plastů. 
Reagovat na tyto globální změny 
nebo být dokonce u kormidla těchto 
změn můžete jedině v případě, že jste 
dostatečně silní. Zázemí PKN Orlen 
nám dává široké možnosti v optima-
lizaci využití našich výrobních zaří-
zení a ve sdílení zkušeností a synergií 
ve vývoji, při společném nákupu ropy 
a globálním prodeji našich produktů 
a také v dalších provozních a admini-
strativních ohledech.

Jak důležitý je Unipetrol pro 
PKN Orlen?
Velice. Unipetrol tvoří zhruba čtvr-
tinu tržeb koncernu PKN Orlen a ze 
strategického pohledu pomáháme 
našemu vlastníku být konkurence-

schopným na evropském i světovém 
trhu. Díky nám má PKN Orlen své 
výrobní a distribuční kapacity lépe 
rozložené, což nám všem dává lepší 
manévrovací prostor pro budoucí 
rozvoj. Také čeští vývojáři a technici 
mají v koncernu velké renomé.

Jaká je budoucnost Unipetrolu?
Bez velkého strategického partnera 
by byla složitá, protože rafinérský 
a petrochemický trh v Evropě je 
vysoce konkurenční. Mohutně in-
vestujeme do modernizace rafinérií, 
abychom zefektivnili výrobu, posílili 
její škálovatelnost a splňovali stále se 
zpřísňující ekologické a bezpečnostní 
normy. Velký potenciál rozvoje cítíme 
v petrochemické oblasti. Finišujeme 
se stavbou zcela nové polyetyleno-
vé jednotky PE3 za 8,5 miliard Kč, 
která po spuštění v příštím roce bude 
produkovat novou generaci vysoko-

hustotního polyetylenu. Jde o největší 
investici v novodobých dějinách 
českého chemického průmyslu. Našim 
zákazníkům budeme dodávat nej-
modernější petrochemické produkty 
podle jejich individuálních potřeb. 
Investujeme také stovky milionů 
do modernizace etylenové jednoty 
a stavíme novou teplárnu. Z toho je 
patrné, že i přes aktuálně nepříznivý 
vývoj makroekonomického prostředí 
se nacházíme na rozvojové křivce, což 
je důležitá zpráva pro celou českou 
ekonomiku. (PR rozhovor)

INFOBOX 

Krzysztof  Zdziarski přišel do 
představenstva společnosti 
Unipetrol z pozice výkonného 
ředitele rafinérské výroby PKN 
ORLEN. Má bohaté zkušenos-
ti s budováním a rozvojem 
středních a velkých společností. 
V letech 1999 až 2006 působil 
jako generální ředitel společnos-
ti UPS POLSKA a v letech 2006 
až 2010 jako předseda před-
stavenstva skupiny PEKAES. 
V letech 2010 až 2015 zastával 
funkci předsedy představenstva 
společnosti ORLEN Południe. 
Krzysztof Zdziarski je absol-
ventem Varšavské univerzity, Fa-
kulty ekonomických věd – teorie 
ekonomie a řízení.

45

P A R T N E R  1 0 0  L E T  S V A Z U P A R T N E R  1 0 0  L E T  S V A Z U 



PRECIOSA OSLAVUJE 70. NAROZENINY. NYNÍ M Á PŘED 
SEBOU NOVÉ V ÝZV Y V PODOBĚ V Ý VOJE NOV ÝCH 
PRODUKTŮ A DESIGNŮ NA MÍRU ZÁK AZNÍKŮM.

ČESKÝ KŘIŠŤÁL  
JE NA VZESTUPU

Pětadvacet měst Evropy objela 
během podzimu Kylie Minogue 

se svým turné Golden. Fanoušci 
šíleli, hlavně když zpěvačka vyšla na 
podium ve zlatých šatech se 120 tisíci 
křišťály Preciosa. Když v samotném 
závěru show vystoupila Minogue na 
pódium v zelené kombinéze poseté 
broušenými kameny z Česka, publi-
kum bylo v transu.

Český křišťál má ve světě skvělý 
zvuk. V době, kdy se vedle 70. naro-
zenin Preciosy oslavuje i výročí sta 
let od založení Československa, se 
k Preciose coby rodinnému stříbru 
země upíná ještě víc pozornosti. Ka-
ždá ze sedmi divizí Preciosy má před 
sebou nové výzvy v podobě vývoje 
nových produktů a designů na míru 
zákazníkům.    

Už dnes ale broušené kameny 
z Preciosy zdobí hvězdy, jako jsou 
Beyoncé nebo Gwen Stefani. Vedle 
českých designérů sahají po Preciose, 
která nabízí nejblyštivější kameny na 
trhu, i esa globálního formátu: třeba 
Olivier Rousteing z Balmainu, čínský 
Zac Zeng nebo návrhářská senzace 

Skleněnými zátkami Vinolok uzavírá lahve 
svého exkluzivního vinařství i Jon Bon Jovi.

Christian Cowan. Divize lustrů sbírá 
řadu ocenění. Naposledy za Breath of 
Light. Koncept, který dech člověka 
propojuje se světlem, získal titul 
Best of the Best na Red Dot Awards, 
Oskarech ve svém oboru. 

Aby byla Preciosa konkurence-
schopná, musí držet krok s trendy. 
Kouzlo ale zůstává v zachování 
tradičních postupů a řemeslné výro-
by. „Stále využíváme původní ruční 
výrobu. Většina produkce ovšem 
vzniká díky moderní technologii 
kontinuálního tavení. Kombinujeme 
tradiční s novým,“ přibližuje Jan 
Štiller, člen představenstva Preciosa, 
a. s. Dále pak ředitel rozvoje obcho-
du a marketingu. „Nejvíc řemeslné 
práce je při výrobě lustrů, muglí či 
lampových perlí.“

Důležitost sklářského umě-
ní daleko přesahuje výrobní haly. 
Liberecký kraj a Preciosa proto 
usilují o zapsání Křišťálového údolí 
na seznam UNESCO. Tradice, na 
které stavíme, je impozantní. Od 
roku 1856 v Kamenickém Šenově 
funguje nejstarší sklářská škola světa 
a čas formoval i českou perličku. 
„Máme světový unikát: na 80 barev 
perliček a hutního skla, desítky tisíc 
produktů,“ vysvětluje Jan Štiller. 
Skleněnými zátkami Vinolok uzavírá 
lahve svého exkluzivního vinařství 
i Jon Bon Jovi.

Dnes je Preciosa jedním z lídrů ve 
sklářském byznysu. Má 15 kanceláří 
po celém světě a český křišťál vyváží 

do 148 zemí. Portfolio, z něhož 
mohou zákazníci vybírat, čítá přes 
500 000 komponentů, nabízí 800 ba-
rev a denně roztaví přes 40 tun skla. 
„Budoucnost vidíme v inovacích 
a unikátních řešeních pro naše ob-
chodní partnery,“ nastiňuje směřo-
vání Jan Štiller. „Módní domy touží 
po něčem, co nikdo jiný nemá. Mezi 
lustry táhnou svítidla s přidanou 
hodnotou v podobě designu a kvality. 
To vše jsme schopni realizovat díky 
jedinečnému know-how.“  (PR článek)
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Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozů 
ŠKODA FABIA: 4,7–4,9 l/100 km, 107–113 g/km

5 X 100 KG NÁKLADU

Vyberte si z rozmanité kombinace výbav tu, která Vám sedne. 
ŠKODA FABIA COMBI s 1 395 LITRY ZAVAZADLOVÉHO 
PROSTORU a množstvím chytrých řešení.

1 X PLNÁ NÁDRŽ

2 X PRAHA – BRNO1 X MANAGER

/skodacz /skodacz /skodacz /skodacrnovaskodafabia.cz

 NOVÁ ŠKODA 

FABIA COMBI

Nova Fabia_Spektrum_230x270_2.indd   1 10.09.18   14:45
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Podělte se s námi o své průmyslové diamanty pro naši společnou 
kampaň ke 100 letům průmyslu. Pokud máte zajímavé fotografie, 
informace o firmě nebo videa, která byste v kampani rádi viděli, 
pošlete nám je na: ikony@spcr.cz.   

Více o 100letých oslavách Svazu průmyslu a dopravy ČR 
najdete na stránkách spcr.cz. 

 www.spcr.cz    @SvazPrumyslu   
 Svaz průmyslu a dopravy ČR    @svazprumyslu

UŽ 100 LET STOJÍME PO BOKU 
ČESKÉHO PRŮMYSLU. 
OSLAVA 100 LET SVAZU PRŮMYSLU A DOPRAVY ČR  
JE OSLAVOU VŠECH NAŠICH PRŮMYSLOVÝCH PODNIKŮ. 


